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Zprávy obce Žabčice 1/2022 . březen 2022 . 72

Vážení spoluobčané,  
každoročně v březnovém Občasníku hodnotím průběh zimy. Vzhledem k tomu, 
že tento článek píši téměř na konci února, můžu opakovat přesně to, co v loň-
ském i předloňském roce, že zima byla velmi mírná. To, jestli tomu tak skutečně 
bylo i do konce zimního období, můžete posoudit sami.
 Příznivé je to, že i když zatím moc sněhu nenapadlo, podzemní vody alespoň 
v okolí naší obce je dostatek. Co bylo pro letošní zimní měsíce typické, byl silný 
vítr, který velmi často trápil především energetiky a hasiče.
 Náš život je už druhým rokem poznamenán epidemií pandemie COVID-19. 
Musím se opakovat, ale stále se to ještě promítá do každodenního života kaž-
dého občana, obce i spolků, které v obci působí. Zrušili jsme tradiční akce jako 
je Rozsvícení vánočního stromu nebo obecní zabíjačku. Zahrádkáři opět zrušili 
výstavu vín, která má v Žabčicích obrovskou tradici, hasiči zrušili dětský maš-
karní ples, odložili Firedance a myslivci zrušili myslivecký ples. 
 Doufám a pevně věřím, že ve chvíli, kdy budete tento článek číst, bude situa-
ce mnohem lepší a covid bude téměř pryč. V těchto dnech tomu vše nasvědčuje. 
Velmi mě mrzí, že díky této zákeřné nemoci odešlo několik mých přátel, mys-
lím, že podobně je na tom každý z nás. 

Slovo starosty
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Covid je sice pravděpodobně u konce, ale začala válka na Ukrajině. To, co se 
pro naši i mladší generaci zdálo nemožné, je tady. Rusko napadlo Ukrajinu, roz-
poutalo válku a dopady této války budou mít obrovský dopad na každého z nás. 
V tuto chvíli stále doufám a pevně věřím, že se tento válečný konflikt nepřenese 
na naše území. Že bude mít obrovský ekonomický dopad nejen na všechny státy 
světa, ale i na peněženky všech občanů, je zcela jisté. 
 Vraťme se raději k obecním věcem. Obec v podzimních měsících připravila 
kluziště za sokolovnou s nadějí, že se na rozdíl od loňského roku podaří brus-
lení zajistit. Děti, ale i dospělí, si nakonec mohli od poloviny prosince zabruslit 
a musím říct, že toho dokonale využili. Naši obec stojí provoz kluziště nemalé 
prostředky, ale při pohledu na kluziště plné dětí mám skutečně radost, že i v této 
složité době mohou děti sportovat a bavit se. I tady se však projevila mírná 
zima. V téměř jarních teplotách kolem 12 °C spojených se silným větrem jsme 
led v některých dnech nestačili uchladit, proto jsme 17. 2. 2022 provoz kluziště 
ukončili.
 Loni na podzim, tak jak nám to pandemická situace dovolila, jsme uspořá-
dali tři divadelní představení. V září představení „Vzhůru dolů”, v říjnu „Mezi 
nebem a ženou” a v listopadu „Velké lásky v malém hotelu”. Opět k nám zaví-
tali známí pražští herci. V tuto chvíli máme smlouvu na 27. 4. 2022 „Sexem ke 
štěstí” s Vladimírem Kratinou, Martinou Hudečkovou, Jitkou Ježovou, Vilémem 
Udatným a Jakubem Zindulkou a 11. 5. 2022 bude sehráno divadelní představe-
ní „Fachman” s Martinem Trnavským.
 V těchto dnech odstraňuje-
me staré dětské hřiště u „sýpky” 
a v březnu-dubnu bude postave-
no zcela nové, které snad bude 
sloužit stejně dobře a stejně dlou-
ho jako to původní. Jak jsem již 
uvedl, v obci máme celkem pět 
dětských hřišť rovnoměrně rozlo-
žených po obci tak, aby to k nim 
neměly maminky s dětmi daleko. 

Slovo starosty - pokračování
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 Zastupitelstvo také rozhodlo o výstavbě nového workoutového hřiště, které 
bude v letošním roce zbudováno u nadjezdu přes železniční trať. Nadále pokra-
čujeme v přípravě prodloužení ulic Pomezní a Tichá, kde po vybudování plynu, 
vodovodního a kanalizačního řadu a rozvodu elektřiny se v tuto chvíli buduje 
nová silnice.  Stavebníci již v tomto roce zahájí výstavbu svých domů.
 V následujícím období nás čekají dvě velké investice přesahující sto milionů 
korun. Sokol Žabčice v letošním roce zahájí demolici a následně stavbu nových 
fotbalových kabin. Staré kabiny, které byly vybudovány v 60. letech minulého 
století, jsou zcela nevyhovující. Financování bude zcela závislé na pomoci obce, 
protože částka pohybující se kolem 20 000 000,- Kč je pro Sokol Žabčice, kte-
rý nedisponuje žádnými příjmy, nedostupná. V polovině letošního roku Sokol 
Žabčice vypíše výběrové řízení na stavbu kabin nových. Stavba by mohla být 
zahájena na podzim a dokončena na jaře 2023. Fotbalový areál bude mít už 
opravdu velmi solidní parametry. Ještě kdyby se kvalitní zázemí také projevilo 
na zlepšených výkonech našeho 1. mužstva a postupu do okresního přeboru, 
který se v minulosti v Žabčicích pravidelně hrál.
 Také stavba nové sokolovny je v běhu. V současné době se intenzivně pracuje 
na projektové dokumentaci, do konce roku bude k dispozici stavební povole-
ní a sokolové mohou zahájit výběrové řízení na dodavatele stavby. Stavba nové 
sokolovny by mohla být zahájena již v průběhu roku 2023. Tato stavba bude 
finančně ještě mnohem náročnější než stavba fotbalových kabin, a také v tom-
to případě leží veškerá tíha financování na Obci Žabčice. Během krátké doby 
vznikne v naší obci další, zcela nové sportovní zázemí, které bude sloužit našim 
občanům, především dětem.
 Jak jste si určitě všimli, před Multifunkčním domem jsme umístili Z BOX 
Zásilkovny, aby si občané mohli vyzvednout své zásilky během celého dne včet-
ně sobot a nedělí.
 O stavbě vysokorychlostní železniční trati a jejich negativních důsledcích 
(katastr bude rozdělen další železnicí) jsem vás již informoval. Přesto, že reali-
zaci této stavby někteří naši občané příliš nevěří a doufají, že ze stavby nakonec 
sejde, já tento optimismus rozhodně nesdílím. Dle mých informací je přípra-
va této železniční tratě v plném proudu, na rozdíl od bezbariérového přístupu 
do podchodu u železniční zastávky, jehož realizace se docela protahuje.
 Velkým tématem nejenom pro toto, ale především pro příští obecní zastu-
pitelstvo, je zástavba rodinných domů na poli mezi Žabčicemi a Malými Žab-
čicemi. Dle developerské společnosti SD projekty Moravia s.r.o. zde má vyrůst 
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velkou část našich finančních prostředků, ale také díky hospodaření s těmito 
prostředky. Skládek komunálního odpadu je v České republice mnoho, některé 
jsou i nedaleko nás. Mnohokrát jsem se setkal se starosty nebo zastupiteli obcí, 
na jejichž katastru skládka komunálního odpadu leží, kteří si stěžovali, že jim 
skládka odpadu nepřináší žádné zisky a chtěli i poradit, protože na své skládce 
odpadu dokonce prodělávají. My jsme díky dobrému provozování a spolupráci 
s našim společníkem fa FCC (dříve A.S.A.), vydělali stovky milionů korun. Jsem 
si samozřejmě vědom některých negativních důsledků skládky na našem území. 
Především úlety igelitů, které je třeba vždy po velké vichřici vysbírat po širokém 
okolí. K tomu dochází právě v době, kdy se skládkuje na samém vrcholu sklád-
ky, a tím pádem sítě nejsou schopny igelity zachytit. Letos tyto úlety byly díky 
počasí extrémní. Že bylo počasí velmi extrémní, pociťujeme všichni. Poničené 
vedení VN několikrát přerušilo dodávku elektřiny, popadalo mnoho stromů, 
a v některých místech byla přerušena železniční doprava. Fa FCC Žabčice sběr 
igelitových sáčků posílila o několik dalších pracovníků, které přesunula z jiné 
provozovny, ale i tak to vždy trvá několik dní, než se igelity vysbírají, následně 
přijde znovu vichřice a práce se opakuje. V tuto chvíli začíná rekultivace další 
části skládky, skládka v nejvyšším bodě bude přesypána zeminou a delší dobu 
k úletům docházet nebude. 
 Finanční prostředky z provozu skládky jsme průběžně investovali do rozvoje 
obce a obecní infrastruktury, a také jsme nemalé finanční prostředky ukládali 
na obecní účet a prováděli s nimi různé finanční operace, které obecní finan-
ce zhodnocovaly. Zde bych chtěl ocenit spolupráci s UniCredit Bank a jejími 
špičkovými odborníky, kteří nám dlouhodobě radí, jak nejlépe s financemi na-
ložit. Zde je třeba maximální obezřetnosti, protože ne každá rádoby výhodná 
nabídka různých investičních společností je také bezpečná. Je třeba myslet na to, 
že za několik let příjmy ze skládkování skončí.
 Díky tomuto dobrému hospodaření naši občané platí nejenom nejnižší po-
platky za svoz odpadů i další, zákonem stanovené poplatky, ale i daň z nemovi-
tostí, kterou má obec právo několikanásobně zvýšit a vylepšit si svůj rozpočet, 
ale my jsme to nikdy na rozdíl od drtivé většiny obcí a měst ČR v minulosti ne-
udělali, a tím všem našim občanům, každému z nás, šetříme několik tisíc korun 
ročně. Nevím, jestli si občané tuto skutečnost uvědomují.
 Ve středu 27. 10. 2021 jsem se společně s hejtmanem Jihomoravského kra-
je Mgr. Janem Grolichem ve Vatikánu osobně setkal s papežem Františkem. 
Přivezli jsme mu šest křížů vyrobených z trámu kostela z obcí poničených tor-
nádem a požádali ho, aby nám kříže požehnal. Následně jsme kříže předali 

asi 130 rodinných domů. Společnost sice již vykoupila některé pozemky od sou-
kromých vlastníků, ale v současném zastupitelstvu nepanuje na tak masivní vý-
stavbu shodný názor. V tuto chvíli většina zastupitelů s tak masivní zástavbou 
nesouhlasí. Plán zástavby, který společnost SD projekty Moravia s.r.o připravila 
a zastupitelstvu představila, vypadá dle mého názoru opravdu velmi dobře, ale 
je třeba vzít v úvahu, a současné zastupitelstvo tyto věci velmi důkladně zvažuje, 
i některé zásadní negativní dopady, které tak rozsáhlá výstavba pro naši obec 
představuje. Obrovský nárůst obyvatel, a s tím spojená potřeba míst nejenom 
v naší základní škole, která je již dnes plná, ale i ve škole v Židlochovicích, kte-
rá není díky zástavbám v okolních obcích, především v Hrušovanech u Brna, 
schopna přijímat další žáky. Pominout nelze ani mnohaletý stavební provoz 
v obci při výstavbě jak infrastruktury, tak samotných rodinných domů.
 Pro tak masivní výstavbu rodinných domů také nestačí kapacita naší čistírny 
odpadních vod, nebo kapacita pitné vody ve vodojemu v Židlochovicích, který 
zásobuje naši obec. Toto jsou věci, které jsou dle vyjádření developerské spo-
lečnosti, schopni ve své režii vyřešit, i když budou případné náklady v mnoha 
desítkách milionů korun. Zastupitelstvo obce má v této věci obrovskou zodpo-
vědnost a věřte, že tato věc není ani snadná ani černobílá. Vzhledem k tomu, 
o jak zásadní proměnu naší obce jde, očekávám diskusi občanů obce. Myslím, že 
není úplně šťastné, aby o takto zásadní věci rozhodlo pouze 8 zastupitelů (těsná 
většina) při jednání obecního zastupitelstva. 
 V minulém žabčickém Občasníku jsem vás informoval o tom, že Obec Žab-
čice připravuje nový územní plán obce a požádal jsem vás o spolupráci. Na 
obecní úřad můžete dávat své nápady na využití různých pozemků. Celý proces 
bude trvat nejméně dva roky a veřejnost se k novému územnímu plánu bude 
moci průběžně vyjadřovat. Tady je prostor pro občany k vyjádření i pro zástavbu 
developerské firmy SD projekty Moravia s.r.o.
 Na podzim nás čekají volby do obecního zastupitelstva, další Občasník 
vyjde až v říjnu po volbách. Proto je toto možná po 24 letech moje poslední 
„Slovo starosty”. Přál bych si, abyste ve volbách do obecního zastupitelstva a do 
vedení obce zvolili co nejlépe a příští zastupitelstvo pokračovalo v práci, kte-
rá zde byla do dnešního dne odvedena. Příští zastupitelstvo čeká opět mnoho 
důležité práce. Určitou výhodou je, že naše obec nemá žádné dluhy, ani jiné 
závazky a na jejím účtu je dostatek finančních prostředků, které mohou sloužit 
k bezproblémovému fungování obce a realizování jejich záměrů po dlouhá de-
setiletí. Patříme k nejbohatším obcím v České republice. To není chlubení, ale 
pouze jasné konstatování faktu. Nejen díky skládce odpadů, která nám přináší 
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  Žádá proto farníky, aby při objednávce církevního pohřbu nejdříve sjednali 
termín s ním, potom teprve s pohřební službou.

Kontaktní místo: 
Římskokatolická farnost Blučina
Komenského 20, 664 56 Blučina

mobil: 777 259 336 

 V této souvislosti bychom chtěli požádat občany, kteří potřebují vykopat hrob, 
aby si toto kopání objednali s ostatními službami přímo u pohřební služby Nostalgie.

Mgr. Vladimír Šmerda
starosta obce Žabčice

Vážený pane starosto,
 předkládám Vám zprávu o bezpečnostní situaci v obci Žabčice za období 
od 1. 1. 2021 do 31. 12. 2021.
 V rámci celého teritoria Obvodního oddělení Policie ČR Židlochovice bylo 
za uvedené období šetřeno celkem 262 trestných činů, z čehož se podařilo ob-
jasnit 108 trestných činů, tj. 41,22 %. Oproti roku 2020 došlo k nárůstu počtu 
spáchaných trestných činů o 6 trestných činů a došlo k nárůstu objasněnosti 
trestné činnosti o 0,59 %. V trestné činnosti nejvíce převažují majetkové trestné 
činy, celkem bylo šetřeno 123 oznámení – krádeže vloupáním (70), krádeže pro-
sté (24) a ostatní majetková činnost – poškození cizí věci, podvody, zpronevěry 
(29). V roce 2021 výrazně stoupl počet oznámení o trestné činnosti v kyberpro-
storu, dále pak stoupl počet případů trestných činů v dopravě – řízení motoro-
vých vozidel pod vlivem alkoholu nebo jiné návykové látky. 

Přehled trestné činnosti v teritoriu obce Žabčice v období od 1. 1. 2021 
do 31. 12. 2021:
Celkem bylo ve shora uvedeném období šetřeno 19 trestných činů, přičemž u 12 
trestných činů byl zjištěn pachatel.
Skladba trestných činů: 
· krádeže vloupáním do rodinných domů a firem – 2 případy

starostům postižených obcí. Jeden kříž jsme papeži Františkovi na místě věno-
vali. Proč to píši v našem Občasníku? Protože jsem se s papežem Františkem 
setkal nejenom jako radní Jihomoravského kraje, ale také jako starosta Obce 
Žabčice, a tak jsem byl i papeži představen. Toto setkání považuji za velkou čest 
nejenom pro sebe osobně, ale také pro náš kraj a naši obec.    
 Na závěr tohoto článku mi dovolte, abych nám všem popřál zdraví, aby už 
konečně odezněla pandemie, a hlavně byl ukončen válečný konflikt, abychom se 
společně vrátili co nejdříve do normálního života.

Mgr. Vladimír Šmerda
starosta obce Žabčice

Vzhledem k tomu, že každý občan musí dát souhlas se zpracováním osobních 
údajů, bylo nutné obnovit přihlášení. Ten, kdo odpověděl na SMS starosty, byl 
automaticky registrován. Ten, kdo tak neučinil, se může registrovat zasláním 
SMS na číslo 547 231 602 ve tvaru:

RegistrujmezeraJménomezeraPříjmenímezeraZabcicemezeraČíslo popisné
Příklad: RegistrujmezeraJanmezeraNovákmezeraZabcicemezera650

Zasláním registrační SMS dáváte souhlas se zpracováním Vašich osobních 
údajů za účelem informování o činnosti obce a jejich orgánů prostřednic-
tvím služby SMS InfoKanál.
Registrace lze zrušit zasláním SMS ve tvaru: Odregistruj na 547 231 602

Mgr. Vladimír Šmerda
starosta obce Žabčice

Od 1. října 2021 má farnost Přísnotice – Žabčice nového duchovního správce 
P. Mgr. et Bc. Jaroslava Trávníčka. Současně je ustanoven farářem pro Římsko-
katolickou farnost Blučina a Měnín.

Informace obce pomocí SMS

Objednávky církevního obřadu
– pohřbu - POZOR ZMĚNA 

Zpráva o bezpečnostní situaci v obci Žabčice
za rok 2021
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V naší obci bylo do Tříkrálové sbírky darováno
10 378,- Kč

 Z důvodu rizika nákazy nemocí covid tříkráloví koledníci nevyšli. Přispívalo 
se jako v minulém roce do charitních pokladniček v Řeznictví u Prokešů a nově 
v prodejně CBA.
 Velké poděkování patří všem, kdo se podíleli na uskutečnění Tříkrálové sbír-
ky. Tříkrálovou sbírku můžeme podpořit do konce dubna na webu www.rajhrad.
charita.cz.

Jindřiška Urbánková
místní asistent Ts

Školní rok se přehoupl do druhé poloviny a děti z mateřské školy čeká spousta 
různých aktivit, mimo ty každodenní.
 Budoucí prvňáčci se pod vedením pedagogů ZŠ přímo v budově základní 
školy začali za účasti rodinného dospělého připravovat na vstup do 1. třídy ZŠ 
v tzv. ESS (edukativně-stimulačních skupinkách). Půjdou navštívit kamará-
dy do 1. třídy a zjistit, co nového se od září naučili, navštíví rovněž knihovnu 
v Žabčicích i v Židlochovicích, od března začnou jezdit do bazénu ve Vranovi-
cích – Plavecké školy Blučina.
 Do MŠ za dětmi přijede Zdravík a Jedlík v rámci projektu „Zdraví dětem”, 
kteří jim formou hry připomenou zdravý pohyb a zdravý životní styl. Připrave-
na jsou i divadelní představení, jedno dokonce v Divadle Bolka Polívky v Brně, 
ostatní přímo v MŠ. V pátek 22. 4. 2022 se budou děti fotografovat, jednotlivci 
i na třídní fotografii.
 Rádi bychom touto cestou pozvali rodiče s dětmi docházejícími do naší MŠ 
na Zahradní slavnost k ukončení školního roku s Pasováním budoucích prvňá-
ků, soutěžemi pro děti i rodiče, občerstvením s posezením, diskotékou a malo-
váním na obličej dle výběru dětí, uskuteční se v pátek 24. 6.2022 od 16.45 h.
 Rovněž zveme rodiče s dětmi, jež dosáhnou v letošním roce 3 let k Zápisu 
do MŠ Žabčice na školní rok 2022/2023, který proběhne ve středu 11. 5. 2022  
10.00 – 15.30 hodin v budově MŠ.

· poškozování cizí věci – 3 případ
· podvodné jednání – 1 případ
· týrání zvířat – 1 případ
· řízení vozidla pod vlivem návykové látky (alkohol, drogy) – 4 případy
· ostatní trestná činnost – 8 případů (jedná se zejména o trestné činy nepla-

cení výživného, sebevražda, maření výkonu úředního rozhodnutí, legalizace 
z výnosů TČ a neoprávněné opatření PK)

 U trestných činů převládají, jak je vidět u výše uvedeného přehledu, majet-
kové trestné činy, tj. poškozování cizí věci, dále došlo k nárůstu případů řízení 
vozidla pod vlivem návykové látky a ostatní trestné činnosti.

Přehled spáchaných přestupků v teritoriu obce Žabčice za období do 1. 1. 2021 
do 31. 12. 2021:
Celkem bylo za uvedené období šetřeno 62 přestupků, z čehož byl u 60 přestup-
ků zjištěn pachatel. 
Skladba přestupků: 
· přestupky proti majetku – 5 případů
· přestupky proti občanskému soužití – 4 případy
· řízení vozidla pod vlivem návykové látky (alkohol, drogy) – 3 případy
· přestupky v dopravě – 50 případů

Dále bylo v obci Žabčice provedeno 7 šetření. Tato šetření se týkala součinnosti 
s ostatními složkami Policie ČR, zpráv pro soudy a dalších státních organizací.
Spolupráce s orgány obce:
Spolupráce s Obecním úřadem Žabčice je na velmi dobré úrovni. 
Spolupráce s obecní policií:
Spolupráce s Městskou policií Židlochovice je na velmi dobré úrovni. Dochází 
ke kooperaci a výměně poznatků, které napomáhají při odhalování a objasňo-
vání trestných činů a přestupků. Do budoucna bude prospěšné tuto spolupráci 
zachovat na stávající úrovni.

       Zpracoval prap. Petr Kaláb
inspektor

Letošní Tříkrálová sbírka 

Ze života Mateřské školy Žabčice
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 Třídní výlety s dětmi máme naplánovány do ZOO. Na společná setkávání 
s novými, ale i stávajícími příznivci naší školičky se těší zaměstnanci mateřské 
školy.

Za kolektiv zaměstnanců MŠ Žabčice
Dana Mrázková

zástupce ředitele školy MŠ

Tento školní rok jsme doufali a přáli si, aby proběhl v klidu. Sice jsme během 
podzimu a zimy pár tříd v karanténě měli, ale je poznat, že předcházející roky už 
děti a rodiče na online výuku připravily. Ihned 1. den karantény probíhalo dis-
tanční vzdělávání a my moc děkujeme rodičům za skvělou spolupráci a pomoc. 
Myslím, že jsme to všichni zvládli skvěle a bez úhony.

1. třída
V letošním školním roce navštěvuje první třídu celkem 16 dětí (9 dívek a 7 chlap-
ců). Všechny jsou velice šikovné a vnímavé. Za posledních 6 měsíců školy se po-
moci metody Sfumato (splývavé čtení) naučily plynně číst i psát.
 Navzdory opatřením, která v prvním pololetí omezila školní aktivity, nás ve 
škole navštívili hasiči – záchranáři, zubaři. Ve druhém pololetí nás čeká pár vý-
letů a akcí, např. vzdělávací centrum Lipka s programem „Hospodářství u Šno-
fouse”, ukázka Canisterapie, návštěva knihovny v Židlochovicích a na konci 
školního roku výlet na hrad Veveří s bohatým animačním programem a výletem 
lodí. 
 Děti velmi rády navštěvují školní kroužky jako je keramika (10 dětí), florbal 
(3 děti), výtvarný a dramatický kroužek, které fungují v rámci školní družiny. 

Mgr. Beata Forbergerová
2. třída

Plavání
Od začátku listopadu začali žáci 2. a 3. třídy jezdit na plavecký výcvik do bazénu 
v Blučině. Začátky nebyly pro žáky jednoduché. Velmi často byli nemocní, na-
chlazení nebo v karanténě, a proto neplavali. Také rázný přístup plavčic některé 
zastrašil, ale časem pochopili, že to s nimi myslí dobře, chtějí je toho spoustu 

naučit, a nakonec jezdily do plavání s nadšením a rádi, že se to konečně pořádně 
naučili. Mokré vysvědčení na děti ještě čeká a dostanou ho na konci března.

Zdravé zuby
Naši třídu navštívili studenti zubního lékařství, kteří dětem připomenuli, jaké 
zuby mají, které jim teprve narostou, a jak se o ně správně starat. Někteří žáci 
si chtěli pomocí kouzelné fialové vodičky zjistit, jestli mají své zuby správně vy-
čištěné. Bohužel v mnoha případech viděli, že si zuby nečistí všude a na některá 
místa zapomínají. Studenti jim ukázali správnou techniku a možnosti, jak si čis-
tit zuby, aby byly zdravé a dlouho jim vydržely bez kazů.

Mgr. Michaela Kouřilová
3. třída
Žáci třetí třídy si 13. prosince 2021 jeli navodit vánoční atmosféru do environ-
mentálního centra Lipka v Brně. 
 V duchu předvánočních příprav a pečení si děti zpříjemnily atmosféru ple-
tením vánočky. Mezi tím, než se tato pochutina upekla, si děti s lektorkami po-
vídaly o vánočním stromku a tradicích i o zapomenutých vánočních zvycích.
 Aktivitou „dáreček” se děti snažily zabalit dáreček do vánočního papíru. 
Společně s lektorkami hledaly alternativu, jak by svůj dárek zabalily ekologicky, 
aby se vyhnuly nadměrnému množství odpadků. Z přírodních materiálů si poté 
vyráběly vánoční ozdoby a dekorace. Využily k tomu skořápky ořechů.
 Na krájení vlastnoručně vyrobených vánoček si děti počkaly až po vychlad-
nutí a patřičně si ji vychutnaly. Děti si v Lipce užily předvánoční atmosféru 
společným tvořením a domů si přivezly dáreček, kterým obdarovaly své blízké 
a udělaly jim tak radost.

Mgr. Martina Mašterová
4. třída
Dětem ve 4.třídě přibyly v tomto školním roce hned čtyři nové vyučovací před-
měty. Místo dřívější prvouky mají žáci každý týden hodinu zeměpisu, dějepisu 
a přírodovědy. Jako první čtvrťáci na naší škole mají zařazenou také jednu hodi-
nu informatiky týdně. 
 V září absolvovaly děti projektový den „Vyučování v přírodě”. Tento den pro-
bíhal v krásném prostředí židlochovického parku a děti zde ve skupinkách plnily 
nejrůznější úkoly splněné s přírodou, dějinami, ale i s češtinou a matematikou. 
Po závěrečném vyluštění tajenky z Morseovy abecedy našly i malý sladký po-
klad.

Ze života Základní školy Žabčice
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 Jejich kreativita se naplno ukázala i při tradiční prosincové tvorbě advent-
ních věnců. Chceme mnohokrát poděkovat rodičům za ochotnou přípravu ma-
teriálů, díky které jsme mohli této tradici dostát.
 Mikulášský den, o který se starají vždy žáci pátého ročníku, se nesmírně vy-
dařil, a to především díky skvělé přípravě. Převleky byly působivé a tvořily „po-
hádkového” ducha nejen ve třídách nižších ročníků a mateřské školky, ale v naší 
třídě po celý den.
 Navazující „Vánoční dílničky” s posezením, dárky a cukrovím měly překrás-
nou atmosféru. Jako by se v nich promítlo, že pro naše „páťáky” to byly poslední 
Vánoce na zdejší škole. 
 Těšíme se na památeční třídní trička, na kterých se děti po dlouhé diskuzi 
shodly. Před námi jsou však ještě čtyři měsíce pilné práce. Přejeme si hlavně 
zdraví.

Mgr. Markéta Uhlířová

Školní družina
Školní družina se stává důležitým výchovným partnerem pro rodiče i pro školu. 
Jejím úkolem už dávno není jen zajišťovat péči o děti po skončení školního vy-
učování do chvíle, než si je převezmou rodiče. Plní vzdělávací cíle, má význam-
nou úlohu v oblasti prevence negativních sociálních jevů a rozvíjí osobnostní 
a sociální kompetence dětí. 
 V naší škole navštěvuje školní družinu bezmála 60 dětí z 1. – 4. třídy. Druži-
na nabízí široké spektrum možností, jak kvalitně trávit volný čas. Je to místo pro 
jejich relaxaci a odpočinek po vyučování. Mezi oblíbené aktivity dětí patří kre-
ativní tvoření, výtvarné činnosti, sportovní aktivity nebo dramatický kroužek.  
V letošním školním roce si děti velmi oblíbily pravidelné čtení knih. Neskutečně 
nás oslovily knihy populárního britského herce, komika, spisovatele, a přede-
vším autora dětských knih Davida Walliamse. Děti doslova hltají jeho napínavé 
příběhy a těší se na další čtení. Rády domýšlí děj, předjímají nebo dramatizu-
jí krátké etudy z vypravování.  Rozvíjejí tak svou představivost, slovní zásobu, 
která je důležitá pro každodenní komunikaci a v neposlední řadě porozumění 
čteného textu. Není tajemstvím, že kniha je bránou do světa dětské fantazie. 
Nabízí nepřeberné možnosti rozvoje. Upřímně mě těší, že můžeme touto cestou 
v dětech probouzet zájem o knihy a čtení. 
 V těchto dnech už všichni netrpělivě vyhlížíme jarní dny. Těšíme se, že bu-
deme trávit více času venku a na školní zahradě. 
                                                                                                 Lenka Zourek Šuléřová, DiS.

 V říjnu vyrazili čtvrťáci spolu s páťáky na exkurzi do Muzea Vyškovska. Měli 
zde připravený program „Dotkni se pravěku”. Mohly si prohlédnout i osahat 
spoustu pravěkých předmětů nebo jejich replik – například různé nástroje, šper-
ky a podobně. Vyzkoušeli si hod oštěpem a také práci s jednoduchým pravěkým 
nástrojem. Pomocí ruční vrtačky si vyrobili přívěsek z mastku.
 V prosinci absolvovali čtvrťáci další exkurzi – tentokrát do ekologického 
centra Lipka. V rámci programu „Vlněná dílna” se seznámili s ovčí vlnou, vy-
zkoušeli si prakticky zpracování ovčího rouna: praní, česání, spřádání, tkaní 
a filcování. Všechny děti si odvezly svůj vlněný výrobek.
 Stejně jako žáci z ostatních tříd se také čtvrťáci zúčastnili velmi pěkného 
programu, který si pro ně připravili hasiči. Děti se dozvěděly spoustu nových 
a užitečných věcí, některé si zkusily obléknout i hasičskou výstroj.
 V únoru se jeden den děti vyzbrojily zubními kartáčky a pod vedením od-
borníků si připomněly, jak co nejlépe pečovat o svoje zuby.
 Školní rok se překlopil do druhé poloviny, a i v té nás jistě také něco pěkného 
čeká. Určitě to bude tradiční návštěva židlochovické knihovny a školní výlet, ale 
jistě i ještě něco dalšího.

Mgr. Hana Flajšingerová

5. třída
Přestože září bylo plné složitostí se sjednocením znalostí žáků po distanční 
výuce z loňského roku, brzy jsme je překonali a naše práce mohla v klidu po-
kračovat. Měli jsme radost, že bylo navzdory pandemii možné vydat se v říjnu 
do vyškovského muzea na exkurzi spojenou s animační dílnou s názvem Život 
ve středověku. Chlapci si zvládli vytvořit svůj erb a dívky šily středověké čelen-
ky. V obsažném výkladu děti zaujala především možnost obléknout si středově-
ký oděv nebo část rytířské zbroje.
 Počítačová učebna v naší třídě umožňuje propojování učiva v projektovém 
vyučování. Žáci si vyhledávají informace k tématům z přírodovědy, procvičují si 
orientaci v textu, práci s ním i s obrázky, a všemožně využívají znalosti z infor-
matiky. Se získaným materiálem dále pracují ve výtvarné výchově a tvoří skupi-
nové dílo z jednotlivých prací. Ty potom mají za úkol poutavě přednést ostatním 
v hodině přírodovědy a obohatit je o vše, co sami prozkoumali. Témata jako 
„Vesmír” a „Živočichové z různých podnebních pásů” k tomu přímo vybízela. 
Dětem se vždy velmi dařilo.
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 Školní zralost je vázána na dozrávání centrálního nervového systému, na 
učení i dosavadních zkušenostech dítěte. Některé dovednosti je tedy možné 
s dítětem trénovat, u některých je potřeba čas, aby k jejich správnému rozvoji 
došlo.
 Pokud si jako rodiče nejste jistí, zda dítě dát do první třídy nebo zvolit od-
klad školní docházky, je dobré obrátit se na učitele v MŠ a učitele z edukativ-
ních skupinek, případně na školního psychologa (psycholog@skolazabcice.cz), 
a následně oslovit pedagogicko-psychologickou poradnu (PPP Lomená Brno, 
telefon: 725 520 038, 541 424 580-9, email: lomena@pppbrno.cz), která vám po-
skytne podrobné zhodnocení jednotlivých aspektů školní zralosti. Součinnost 
rodičů, učitelů a poradny je v tomto kontextu velmi přínosná a pomáhá zvolit 
pro dítě optimální řešení.
 Pro děti s odkladem povinné školní docházky v příštím školním roce zase 
otevíráme přípravnou třídu, která pracuje v budově základní školy.

Pro naše budoucí prvňáčky nabízíme od ledna 2022 Edukativně 
stimulační skupiny
Program skupin je rozvržen do 10 lekcí. Každá lekce má svou pravidelnou struk-
turu, jednotlivé činnosti se střídají a navazují na sebe. Lekce má hodinové trvání 
(60 minut), obvyklá frekvence lekcí je jednou týdně.
Ve skupině je 6-8 dětí. S dítětem je vždy přítomen jeden z rodičů, zpravidla ten, 
který s ním doma více pracuje. Rodič je pokaždé seznámen s cílem a významem 
prováděné činnosti. Edukativně stimulační skupinky vedou paní učitelky Hana 
Flajšingerová a Beata Forbergerová.
 Edukativně stimulační skupiny (dále jen ESS) jsou programem, který si kla-
de za cíl komplexní a systematický rozvoj předškolních dětí. Hravou formou 
podněcuje schopnosti, dovednosti a funkce důležité pro zvládání trivia (tj. pro 
budoucí čtení, psaní, počítaní). Snaží se v dětech probouzet zvídavost, pomáhá 
jim postupně si zvykat na cílenou práci, soustředit se na činnosti úkolového 
typu, pracovat a komunikovat v kolektivu, dodržovat pravidla atd.
 Poskytuje ucelený systém předškolního vzdělávání, který poukazuje na dílčí 
oblasti vývoje, jejich vzájemnou propojenost a podmíněnost, také na posloup-
nost vývoje. Postupuje po krocích od jednoduššího ke složitějšímu, od snadněj-
šího k obtížnějšímu, od dílčího ke komplexnějšímu.

 Jak se školní rok přesune do měsíce února, už je cítit v ovzduší blížící se jarní 
a letní prázdniny. Opět dětem v rámci dotačního programu EU pro podporu 
zaměstnanosti nabízíme příměstské tábory. Zájem dětí bývá značný a kapacita 
se většinou naplní během pár dní, kdy tábory vypíšeme.
 S blížícím se jarem už pomalu připravujeme školní rok nový. Zápis do 1. tří-
dy školního roku 2022/2023 proběhne prezenčně 4. dubna 2022. K zápisu se 
dostaví děti narozené od 1. 9. 2015 do 31. 8. 2016. Děti, kterým byl loni udělen 
odklad, se dostaví znovu.
 Rodiče na schůzce, která se konala 24. 2. 2022 v budově základní školy, byli 
seznámeni s průběhem zápisu a obdrželi žádost o přijetí a Zápisní list. Kdo se 
nemohl schůzky zúčastnit, oba dokumenty si může stáhnout na webu školy.
 Pokud bude zákonný zástupce žádat pro své dítě odklad povinné školní do-
cházky, musí vyplnit žádost o odklad, která je k dispozici v žabčické MŠ nebo na 
webu školy. Žádost musí mít škola k dispozici nejpozději v den zápisu. O odklad 
školní docházky žádá písemně zákonný zástupce dítěte do 30. 4. 2022 a dokládá 
jej dvěma posudky:

• doporučující posouzení školského poradenského zařízení (Pedagogicko-
-psychologická poradna, Speciálně-pedagogické centrum)

• posudek odborného lékaře nebo klinického psychologa.
 V případě předčasného zápisu dítěte narozeného od 1. 9. 2016 do 30. 6. 2017 
musí zákonný zástupce doložit doporučení pedagogicko-psychologické porad-
ny a odborného lékaře.

Je Vaše dítě připraveno do školy? Školní zralost a proč je důležitá
Dítě by při nástupu do školy mělo být zralé jak po stránce tělesné, tak po stránce 
duševní, sociální, emoční a pracovní. Všechny tyto složky jsou důležité pro škol-
ní úspěšnost a pro spokojenost dítěte ve školním prostředí.
 Při nedostatečné školní zralosti se zvyšuje pravděpodobnost selhávání dítěte 
ve výuce, a to jak na počátku vzdělávání, tak i v pozdějších letech. Pro nezralé 
děti je často vyučování nadměrnou zátěží, některé děti pak bývají zvýšeně una-
vené, u jiných je riziko nárůstu strachu, může se objevit nevolnost, nespavost, 
pomočování, častější onemocnění či rozvoj poruch chování. Většinou jsou pak 
tyto děti ve škole méně úspěšné, než by odpovídalo jejich schopnostem a inte-
lektovým předpokladům. Může se vyvolat odpor dítěte ke škole a vzdělávání 
vůbec.



- 18 - - 19 -

• Významná je i příležitost naučit se s dítětem lépe komunikovat, spolupra-
covat. Rodič se učí sledovat dítě, podporovat je při práci, oceňovat dílčí 
zdařilé kroky, volit vhodnou motivaci.

• Dětem bojácným, úzkostným, s adaptačními problémy, přítomnost rodiče 
usnadňuje zvykat si na nové lidi, nové situace, zajišťuje jim pocit bezpečí.

• Rodič má ve skupině možnost konzultace s učitelkou, může se obrátit 
o radu nebo o pomoc v situacích, kdy si není jistý. Tak lze předcházet chyb-
ným návykům, neupevňovat je. Vytváří se užší vztah důvěry a spolupráce.

 Pro pedagoga je tento typ práce velmi diagnosticky hodnotný, obohacující. 
Sleduje dítě v situaci, která je bližší realitě, každodennímu životu po zahájení 
školní docházky. Zároveň poznává i rodiče, jejich výchovné postoje, způsoby 
interakce a komunikace s dítětem, motivovanost k práci s dítětem.

Mgr. Kateřina Maňák Svobodová
ředitelka ZŠ a MŠ Žabčice

 K tomu, aby se dítě naučilo správně a bez problémů číst, psát a počítat, je 
zapotřebí souhry mnoha schopností a funkcí rozdělených do několika oblastí 
vzájemně souvisejících:

• Jemná motorika, grafomotorika
• Zrakové vnímání – zraková diferenciace, analýza, syntéza, paměť
• Prostorové orientace, orientace v čase
• Základní matematické představy
• Řeč, myšlení
• Sluchové vnímání – sluchová diferenciace, analýza, syntéza, paměť

 Kromě poznávacích (kognitivních) kompetencí v programu rozvíjíme i další 
neméně důležité předpoklady pro školní práci. Nenásilným způsobem pomá-
háme dítěti osvojovat si pracovní návyky, ke kterým patří záměrná koncentrace 
pozornosti, smysl pro povinnost uvědomování si toho, že je úkol třeba dokončit. 
Zároveň si dítě procvičuje i svoje sociální a komunikační dovednosti. Učí se 
respektovat autoritu, pracovat pod jejím vedením, komunikovat s ní, ale také 
s ostatními dětmi, dodržovat určitá pravidla činností a sociálního chování.

Přítomnost rodiče je velmi důležitá z následujících důvodů:
• Rodič získává systém podnětů pro práci s dítětem, praktické ukázky toho, 

co a jak s dítětem dělat, v jaké posloupnosti, jak rozvíjet potřebné schop-
nosti. Náplň lekcí je radou, inspirací, motivací. Samotných deset hodin 
práce ve skupině by bylo pro rozvoj schopností dítěte nedostatečné, proto 
je program postaven tak, aby rodič získal podněty, činnosti byly vysvětleny 
a navozeny. V závěru každé lekce rodiče dostávají další náměty (pracovní 
listy, doporučené hry a cvičení pro domácí práci). Je velmi důležité, aby 
dítě dílčí oblasti procvičovalo, navozené dovednosti upevňovalo, a mohlo 
tak v příští lekci navázat vyšším stupněm obtížnosti.

• Rodič vidí své dítě při spolupráci s jinou dospělou osobou a ostatními dět-
mi při záměrných činnostech, které postupně nabývají na obtížnosti. Vidí, 
jak se dítě učí, reaguje, jak se zapojuje. Tím, že je rodič seznámen s cílem 
a záměrem aktivit, s metodickým návodem, může v činnostech pokračo-
vat a podporovat další postupný cílený vývoj dítěte.

• Vytváří si reálnější náhled na schopnosti dítěte; co již zvládá, čemu je za-
potřebí se více věnovat. Lépe porozumí možnostem a potřebám dítěte. 
Může se i větší měrou podílet na rozhodování o dalších postupech.
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Myslivecký spolek Žabčice-Unkovice se chystá po skončené lovecké sezoně na 
následující myslivecký rok 2022. Zvěř v mírné zimě přezimovala velmi dobře, 
a když napadl sníh, tak našla krmelce a zásypy dostatečně plné potravy, o kterou 
se jim postarali domácí myslivci. Koncem měsíce února nás čeká každoroční 
sčítání zvěře, které nám nastíní předpoklad, jak budou v průběhu roku počty 
a kvalita zvěře vypadat. Jako každý rok i v roce 2022 plánujeme odchovávat ba-
žantí kuřata pro lov a podporu divoké populace v počtu 1 500 ks. Pro kryt a po-
travu zvěře osejeme opět myslivecká políčka kukuřicí. 
 V předjaří dojde k opravě oplocenek a chrániček stromků, vylepšení počtů 
a dřevinné skladby. Průběhem celého roku budeme o výsadbu pečovat tak, aby 
oplocenky a chráničky splňovaly ochranu stromků před zvěří a vyžínky bránily 
buřeni negativně ovlivňovat odrost sazenic. Začátkem února jsme v rámci akce 
rozšíření skládky odpadu Žabčice vypomohli s kácením náletových dřevin. 
 Co se týče kulturních akcí, plánujeme uspořádat v červnu a srpnu závody 
v brokové střelbě na asfaltové holuby. Zde bude rozhodující aktuální pandemic-
ká situace, stejně jako v případě, kdy uvažujeme o společenské akci jak pro děti, 
tak i dospělé. Veřejnost bude ve všech případech včas informována. Již druhý 
rok jsme nemohli uspořádat tradiční Poslední leč a Myslivecký ples, proto dou-
fáme, že situace se bude zlepšovat a bude možnost se setkat s veřejností na na-
šich kulturních a společenských akcích.  

 V návaznosti na minulý článek, kde jsem apeloval na opatrnost majitelů psů 
a upozorňoval na možnost srážky se zvěří, doplňuji statistiku lovu za rok 2021 
o příspěvek těchto dvou faktorů.

V mysliveckém roce 2021 bylo v revíru MS Žabčice-Unkovice uloveno:
• Zajíc polní     154 ks   • Bažant obecný  1 172 ks
• Kachna divoká      10 ks    • Liška obecná       29 ks
• Kuna skalní         2 ks   • Jezevec lesní         1 ks
• Srnčí (lov)       21 ks   • Srnčí (strženo psy)        6 ks
                •   Srnčí (sraženo autem)      12 ks

S pozdravem Myslivosti zdar               Za MS Žabčice-Unkovice
Petr Ludín ml.

hospodář Mysliveckého sdružení Žabčice-Unkovice

Myslivecké sdružení Žabčice - Unkovice
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Činnost členů klubu se na podzim zaměřila především na přípravu rybí osádky 
v rybníku i jezírku ke zdárnému přezimování. Ryby jsme před zimou průběžně 
přikrmovali, aby byly v co nejlepší kondici a nedocházelo ke zbytečným úhy-
nům. Se sezónou a rokem jsme se jako tradičně rozloučili na Silvestra při „Po-
sledním nahození”.  
 Dne 12. února jsme konečně po dvou letech mohli uspořádat v restauraci 
SPORT Žabčice výroční členskou schůzi. Vyhodnotili jsme předchozí období 
a naplánovali činnost klubu na letošní rok. Novým pokladníkem po předchůdci 
Jaromíru Coufalíkovi a Aleši Horváthovi byl zvolen pan Petr Durec. Ostatní 
členové výboru zůstali beze změn. 
 Na základě zájmu řady členů klubu jsme hned začátkem ledna vysadili 
na jezírku 190 kg (451 kusů) pstruhů a sivenů. Rybářští nadšenci nejen z klubu, 
ale i ostatní zájemci z obce i okolí, se tak mohli věnovat svojí zálibě i v zimním 
období. 
 V roce 2019 jsme poprvé pořádali závody v lovu pstruhů. Závody již po-
řádáme pravidelně každý rok, letos je plánujeme pořádat 12. března. K akcím, 
které klub i v letošním roce plánuje uskutečnit pro své členy a širokou veřejnost, 
patří kromě již zmiňovaného závodu v březnu, také pálení čarodějnic a tradiční 
rybářské závody v květnu, červnu a srpnu. Kromě těchto závodů plánujeme v le-
tošním roce nově pořádat rybářské závody pro děti. Již v loňském roce v rámci 
klubu skvěle fungoval rybářský kroužek pro nejmladší příznivce Petrova cechu 
pod vedením pana Lukáše Frőhlicha. Činnost kroužku bude pod jeho vedením 
pokračovat i letos.
 V rámci brigádnické činnosti plánujeme údržbu a opravy areálu na jezírku. 
Dotaci, kterou jsme na svoji činnost obdrželi od obce, jsme využili na nákup 
kaprů na první závody, uhrazení nákladů na elektrickou energii a zakoupení 
části materiálu na výstavbu nového a údržbu stávajícího přístřešku a posezení 
u jezírka. 
 Chtěl bych poděkovat všem aktivním členům klubu, kteří se podíleli na úkli-
du a údržbě areálu. Je třeba připomenout, že péče o ryby a pravidelné přikr-
mování nese výsledky v podobě zdravé rybí osádky. Poděkování patří rovněž 
obecnímu zastupitelstvu a panu starostovi za podporu našeho klubu.

Klub přátel vody  O termínech konání plánovaných akcí vás budeme včas informovat na strán-
kách kabelové televize a na vývěsce klubu. Na všechny akce vás srdečně zveme 
a těšíme se na vaši návštěvu.
 

za Klub přátel vody
Žabčice  

Ing. František SodomkaZimní rybolov
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Díky upozornění kolegy z Moravských Bránic, který sbírá chovatelské časopisy 
starších ročníků, jsem byl informován o zajímavé skutečnosti. V časopisu Rádce 
z Předmostí z roku 1939 v odstavci Nově založené spolky byla zmínka o založení 
Spolku chovatelů drobného zvířectva v Žabčicích. Začal jsem po této informaci 
pátrat, ale bohužel nikdo z pamětníků si nic nepamatoval. Obrátil jsem se na 
Ing. Zbyňka Kroupu, který byl svého času kronikářem obce, a ten mě odkázal 
na archiv v Rajhradě. Dohodl jsem se s paní Ivanou Pospíšilovou, která návštěvu 
archivu zajistila a vypravili jsme se společně bádat.
 V předložené kronice z roku 1939 jsme nenašli ani zmínku, ale po dotazu 
pracovníka archivu, co konkrétně vlastně hledáme, nám nabídl, že existuje i do-
kumentace týkající přímo se spolků. Ochotně nám ji přinesl k prostudování. 
Přečtením jednotlivých dochovaných dokumentů jsme zjistili, že se jednalo pře-
devším o chovatele koz a králíků.

Výbor spolku byl zvolen ve složení:                                                                                                                                                                                 

Předseda  Kresa František, starosta obce, Žabčice 169
Náměstek  Měřínský Josef, železniční úředník ČMD, Žabčice 282
Náměstek  Rádsetoulal Ladislav, stolař, Žabčice 48
Jednatel Šindelář Josef, železniční zřízenec v.v., Žabčice 140
Pokladník  Felcman Stanislav, zámečník, Žabčice 79
Hospodář  Kresa Jan, zemědělský dělník, Žabčice 121
Registrátor  Soukal Václav, holič, Žabčice 152
Revizoři účtů  Kresa František, kovodělník, Žabčice 34
                       Šafařík Jan, kovodělník, Žabčice 53

 Spolek měl 43 členů. Pro malou aktivitu byla ale jeho činnost v roce 1948 
ukončena. Ukončení činnosti spolku se protahovalo až do roku 1951, kdy byl 
definitivně zrušen. Poslední členové odešli i s inventářem do aktivního spolku 
v Hrušovanech a někteří do sousedního spolku v Přísnoticích. V roce 1955 byl 
založen spolek chovatelů v Unkovicích, do kterého přestoupili i tito chovatelé. 
Toto byla pro nás zajímavá informace z minulosti, o které jsme do té doby vůbec 
neměli tušení.

ZO ČSCH

Zápis z valné hromady o zvoleném výboru spolku
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 V měsíci září se uskutečnily akce chovatelských klubů (letní setkání a pře-
hlídky) v Křenovicích a rakouském Schwechatu. Poslední víkend v září jsme 
obeslali výstavu v Blučině, na které uspěli hlavně holubáři, když Jan a Vladimír 
Kelblovi získali čestné ceny a holub Jiřího Ludvíka pohár na nejlepšího holuba 
výstavy.    
 Stěžejní byla pro nás oblastní výstava uskutečněná ve dnech 15. – 17. 10. 
v Ivančicích, na které se soutěžilo ve všech odbornostech o nejlepší kolekce, 
a dále o nejlepší ZO oblasti Brno. Chovatelé králíků se pro malý počet zvířat 
soutěže nezúčastnili a v kolekcích se neprosadili. V drůbeži nemáme v součas-
nosti chovatele, kteří by mohli vystavit drůbež a prosadit se v konkurenci. Dobré 
jméno ZO obhajovali pouze holubáři ziskem čtyř čestných cen, a to Jan Kelbl, 
Vít Konečný a Jiří Ludvík 2x. V soutěži kolekcí se brněnští voláči Jiřího Ludvíka 
ze 62 soutěžních kolekcí umístili na 2. a 4. místě. V soutěži ZO jsme obsadili 
2. místo ze 7 soutěžících. 
 Poslední akcí v loňském roce byla pro nás národní výstava Chovatel v Lysé 
n. Labem, která se konala ve dnech 19. a 20. 11. Této výstavy se z naší ZO zú-
častnili pouze chovatelé holubů. Soutěže o plemenný chov se tradičně zúčastnil 
Jan Kelbl, který podmínky splnil, a navíc získal čestnou cenu. Další holubář, 
který uspěl, byl Vladimír Kelbl, jehož holub také získal čestnou cenu. Chovatelé 
brněnských voláčů měli současně v Lysé speciální výstavu, na které dva naši 
členové gradovali. Jan Baláš získal pohár na nejlepšího voláče výstavy, Šampi-
ona barevnopruhých holubů a čestnou cenu. Jiří Ludvík získal Šampiona ČR, 
Šampiona jednobarevných holubů a na bělopruhé holuby Memoriál Jindřicha 
Voráčka.
 Na výstavě se uskutečnilo mistrovství okresů v jednotlivých odbornostech, ve 
kterých excelovala oblast Brno ziskem 1. místa v chovu králíků, 2. místa v chovu 
drůbeže a 1. místem v chovu holubů. V celkové soutěži jsme samozřejmě získali 
1. místo s velkým náskokem. V chovu holubů, kde soutěžilo sedm čtyřčlenných 
kolekcí za každý okres, byly čtyři kolekce z naší ZO, a to Jana Baláše, Jana Kelbla, 
Vladimíra Kelbla a Jiřího Ludvíka, které byly vydatnou posilou oblasti.
 Výstava MORAVIA, která se měla konat v prosinci, byla odvolána kvůli ná-
kazové situaci v kraji. To bylo pro nás nepříjemným zjištěním, a nejen pro nás. 
Chovatelé se těšili na předvedení svých zvířat v podstatě v domácím prostředí. 
Doufejme, že letošní ročník se podaří uskutečnit.
 V lednu byla uzavřena soutěž o nejlepšího chovatele holubů za rok 2021, kde 
Jiří Ludvík obsadil 1. místo.

 Letos v září budeme pořádat výstavu za sokolovnou a věříme, že se nepotká-
me s nepříznivými vlivy, které by mohly ovlivnit pořádání této akce. V listopadu 
nás čeká evropská výstava, která se bude konat v polských Kielcích. Na ni teď 
bude směřovat příprava našich zvířat.   

Jiří Ludvík
ZO ČSCH

Dalmatinský strakáč 

Brněnský voláčBrahmanka
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Šampioni klubu

Kuřata po vylíhnutí

První mladí králíci

Máme tu nový rok 2022. Podle čínského kalendáře vystřídá znamení buvola 
znamení tygra. Tygr je prudký, dynamický a silný, proto se mu daří zvládat více 
věcí najednou. Vrhá se do života s elánem a fantazií, které jen málokdo odolá. 
Podle čínské astrologie to bude rok změn. Bude dynamický a řada věcí, včetně 
těch, které dosud zůstávaly skryté, se začne řešit. Doufejme tedy, že nám přinese 
něco pozitivního, ačkoli to tak zatím nevypadá. 
 To byl krátký pohled do naší budoucnosti a nyní se vrátíme zpět do roku 
buvola. Začneme zásahovou jednotkou. V loňském roce do ní vstoupili dva noví 
členové (Ondřej Slanař a Lukáš Horák). Nyní máme 18 členů. V roce 2021 byli 
naši hasiči povolání celkem k 32 mimořádným událostem, z toho bylo 15 požárů. 
Technickou pomoc jsme poskytovali 7x, byli jsme také u jedné dopravní nehody, 
na druhou stranu jsme vyjeli ke dvěma planým poplachům. Aby měl hasičský 
záchranný sbor přehled o připravenosti dobrovolných jednotek řešit mimořád-
né situace, připravil pro nás dvě prověřovací cvičení. Obě proběhla v Pohořeli-
cích. První bylo v areálu průmyslové zóny na ulici Vídeňská a druhé souvise-
lo s protipovodňovými opatřeními v Pohořelicích. Cílem tohoto cvičení bylo 

prověřit připravenost zá-
chranných složek v pří-
padě vyhlášení třetího 
povodňového stupně na 
řece Jihlavě a současně 
prakticky osadit 11 pro-
tipovodňových zábran 
na předem připravených 
místech. (mobilní hra-
zení jsou dislokována 
na stanici v Pohořeli-
cích). 

Hasiči

Stavba protipovodňových
zábran
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 Největší nasazení sil a prostředků hasičského záchranného sboru a dob-
rovolných jednotek bylo po tornádu na Břeclavsku. Nebyl to však jediný větší 
zásah. Po přívalových deštích 16. srpna jsme za jeden den vyjeli 3x a skončili 
jsme v Pohořelicích v průmyslové zóně, kde jsme čerpali vodu celou noc. Jako 
poděkování za mimořádné pracovní nasazení a významnou pomoc při zvládání 
krizové situace zapříčiněné extrémní bouří s tornádem obdržel náš sbor od hejt-
mana Jihomoravského kraje Mgr. Jana Grolicha pamětní list – ocenění, kterého 
si velmi vážíme.
 V loňském roce mělo naše Iveco garanční prohlídku u výrobce (THT Po-
lička) a její součástí byla i úprava vybavení kabiny posádky. Na podzim nás vý-
robce oslovil a požádal o zapůjčení našeho vozidla na třídenní výstavu techniky 
v areálu firmy. Jejich záměrem a snahou bylo představit novým potenciálním 
zákazníkům průřez jejich výrobním programem, vystavit ty nejzajímavější vozi-
dla z jejich produkce, a získat tak nové zákazníky. Na jednu stranu nás to samo-
zřejmě potěšilo, že naše vozidlo považuje za zdařilé i výrobce, na druhou stranu 
jsem si nemohl nevzpomenout na debaty s technickým oddělením THT, proč to 
chceme udělat právě tak a ne jinak. Ano, naše vozidlo je trochu jiné, ale je  po-
staveno podle potřeb naší obce a slouží k naší plné spokojenosti. Prohlédnout 
si ho přijeli například i dobrovolní hasiči z Varnsdorfu, kteří plánují obměnu 
vozového parku a něco podobného by si rádi pořídili.
 To by bylo ze zásahové činnosti vše a nyní se podíváme na naši mládež. 
O kroužek mladých hasičů byl ze strany rodičů dlouhodobě veliký zájem, a pro-
to se naše členky, Klára Slanařová, Alice Dvořáková a Monika Kertészová roz-
hodly, že od září založí nové družstvo těch nejmladších dětí a budou jim věno-
vat svůj volný čas. Nyní máme tedy čtyři soutěžní družstva, do kterých chodí 
39 dětí. Nejmladší družstvo začalo soutěžit velmi brzy a koncem září se zúčast-
nilo hasičského sportovního dne v Přerově. Výborně nás reprezentoval Jakub 
Komínek, který vybojoval 2. místo v jízdě zručnosti a 3. místo v hodu granátem. 
Ze starších žáků získala Natálka Urbánková 1. místo v běhu na 400 metrů. Druž-
stvo starších chlapců získalo 2 zlaté a jednu stříbrnou medaili, a to za fotbálek, 
vybíjenou a přetahovanou.
 V listopadu se konal branný závod v Zakřanech. Děti běhaly ve trojicích a pl-
nily různé úkoly, jako například zdravovědu, poznávání hasičského nářadí, to-
pografické značky, střelbu ze vzduchovky a jiné. Naši mladší žáci získali krásné 
3. a 9. místo.

 Koncem listopadu se konal Soptík, který bývá každoročně pořádán jako ha-
lová vědomostní soutěž. V letošním roce se nemohl z důvodů vládních opat-
ření konat v hale, tak se našla náhradní varianta. Děti běhaly v zastáveckém 
lesoparku a plnily svoje úkoly. Díky sněhu si to děti i vedoucí užili mnohem 
víc. V mladších žácích získal Dominik Mišun 1. místo, Tibor Štěpánek 4. místo 
a Julie Konečná 6. místo. Ve starších žácích měla Klára Urbánková 4. místo, Nell 
Jílková 6. místo a Karel Klement místo 7.
 Vrcholem soutěžní sezony je tradičně Mistrovství republiky mezi Českou 
a Moravskou hasičskou jednotou, které se konalo tentokrát v říjnu, na stadionu 
VUT v Brně. Za náš sbor se na mistrovství v postupových kolech probojovalo 
jedno družstvo mladších žáků. Ve velké konkurenci nakonec nenašli přemožite-
le a odvezli si pohár za první místo.
 Kromě soutěží jsme působili i na poli osvěty. V září naši členové (Jiří Omas-
ta a Martina Klementová) přednášeli na Základní škole Žabčice na téma první 
pomoci. Prezentace byla jak v teoretické rovině, tak praktické, kdy si děti mohly 
vyzkoušet srdeční masáž na cvičné figuríně, změřit si saturaci pulzním oxyme-
trem, nebo se seznámit s obsahem brašny první pomoci. Nemohla chybět pro-
hlídka zásahového obleku, přilby, dýchacího přístroje a dalšího vybavení.

Branný závod Zakřany
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 Tak jako v předchozích letech, i letos připravujeme letní výcvikový tábor 
pro mladé hasiče. V tomto roce pojedeme do tábořiště u Malé Bystřice. Byla 
zaplacena záloha a nám nezbývá než doufat, že tábor bude moci proběhnout. 
To je v krátkosti za hasiče vše a v podzimním vydání Občasníku na shledanou.

Valášek Rudolf
starosta SDH Žabčice

Vážení spoluobčané,
dovolte mi plynule navázat na poslední vydání Občasníku, ve kterém jste se 
mohli mimo jiné dočíst o tom, jak si vedou naše fotbalová mužstva v průběhu 
podzimní části sezóny. Dále o tréninkovém procesu našich nejmenších fotba-
listů, nebo také o pozvánce na dopolední hraní pro maminky s dětmi pod příz-
viskem Sokolíček.  

Okénko do historie

Kopaná se v Žabčicích začala hrát v roce 1923. Žabčičtí fotbalisté zvolili pro svůj 
klub název Žabčický fotbalový club a v roce založení odehráli svůj první zápas 
se sousedním SK Židlochovice s výsledkem 3:2. Všechny tři branky vstřelil kří-
delní útočník Antonín Šmerda. První fotbalové utkání se odehrálo na hřišti, 
kde dnes stojí sokolovna. Vzpomínky jednoho ze zakladatelů Žabčického FC 
Antonína Šmerdy: „První fotbalové tréninky jsme měli na sokolském hřišti, ale 
dlouho jsme zde nevydrželi, byli jsme vykázáni učitelem obecné školy. Obrátili 
jsme se na starostu Havlíka, který nám dovolil hrát na Výhoně. Hřiště jsme tedy 
měli. Naše mužstvo tvořili většinou hráči starší dvaceti let, doplnění sokolským 
dorostem, byli to většinou učni. Nosívali červené rozhalenky, my starší jsme si 
je pořídili také, a tak jsme měli vlastně první dresy, na které jsme si našili také 
znak ŽFC. K zápasům jsme se převlékali u starosty Havlíka, kabiny jsme tehdy 
neměli.’’

z historie Žabčické kopané
  Ing. Jakub Coufalík 

starosta TJ Sokol Žabčice

Sokol Žabčice

Mužstvo dospělých
Konec podzimní části sezóny mužstvo dospělých zakončilo s bilancí 3 výhry, 
kde dokázalo zvítězit nad soupeři z Vojkovic, Těšan, Újezdu u Brna, jednou re-
mízou s favorizovaným Ochozem a jednou prohrou, kdy nás v tradičním derby 
porazilo mužstvo Přísnotic. Z přiložených tabulek můžete vidět aktuální umís-
tění našeho A týmu a statistický souhrn působení jednotlivých hráčů v podzim-
ní části sezóny.

Jméno Příjmení Záp. Góly ŽK ČK Minut
Jakub Coufalík 11 2 1 0 880
Patrik Drobílek 9 1 0 0 734
Jan Drobílek 13 3 5 0 1137
Jakub Dvořáček 12 0 0 0 1043
Jakub Jeřábek 12 10 0 0 1030
Lukáš Král 1 0 0 0 21
Lukáš Ludín 11 0 0 0 422
Tomáš Ludín 8 1 1 0 317
Petr Matoušek 12 4 5 0 1047

I. mužstvo z roku 1923-1924, stojící zleva: Dobeš L., Soukal V., Lukš S., Jaroš J., 
Dofek F., Šmerda A., Janek J. Druhá řada: Večeřa J., Havlík A., Havlík J.
Ležící zleva: Slezák R., Veselý V., Šmerda J.
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Pavel Matzka 1 0 0 0 94
David Novák 3 0 0 0 114
Roman Procházka 6 0 1 0 427
Martin Rodinger 5 0 0 0 268
Marek Saitl 12 0 1 0 1004
Jiří Schrómer 0 0 0 0 0
Josef Šándor 12 0 1 0 1009
Vladimír Šmerda 0 0 0 0 0
Ondřej Štěpánek 9 1 1 1 763
Karel Tůma 9 1 0 0 289
Edvard Tumanyan 7 1 0 0 594
Ondřej Vychodil 3 0 0 0 184
Jan Zajíc 13 4 0 0 1130

 Aktuálně je mužstvo ve fázi zimní přípravy, která probíhá na hřišti s umělým 
povrchem pod vedením nového trenéra pana Petra Nováka, který se chopil ini-
ciativy a vzal si hráče pod svá křídla. Každou neděli ve 14:00 h do zahájení jarní 
části sezóny nás čekají přípravná utkání, přijďte nás podpořit. 
V tabulce je uveden rozpis zápasů jarní části sezóny.

 Naše mládež taktéž nezahálí a pod vedením trenérů zlepšuje své dovednosti 
především v sokolovně, kde si děti mimo herních dovedností s míčem osvojují 
také základní cviky, ať už při pravidelných společných rozcvičkách před každým 
tréninkem, nebo při zdolávání opičí dráhy, kterou jim trenéři chystají. 
 Díky Obci Žabčice a Župě Jana Máchala se nám podařilo získat nové žíněn-
ky a také švédskou bednu z PUR pěny, díky kterým mohou trenéři vymýšlet 
tréninková stanoviště a dopadové plochy s maximálním ohledem na bezpečnost 
dětí. 
 Od konce podzimní sezóny do letošního února se tradičně konala zimní ha-
lová liga v Žabčické sportovní hale, o které se dočtete v dalších odstavcích.

Ing. Jakub Coufalík
starosta TJ Sokol Žabčice

15. kolo Sobota 26. 3. 2022 15:00 Mokrá-Horákov - Žabčice
16. kolo Neděle 3. 4. 2022 15:30 Žabčice - Židlochovice
17. kolo Sobota 9. 4. 2022 15:30 Babice nad Svitavou B - Žabčice
18. kolo Neděle 17. 4. 2022 16:00 Žabčice - Moutnice
19. kolo Neděle 24. 4. 2022 16:00 Žabčice - Šlapanice B
20. kolo Neděle 1. 5. 2022 10:30 Viničné Šumice - Žabčice
21. kolo Neděle 8. 5. 2022 16:30 Žabčice - RAFK B
22. kolo Neděle 15. 5. 2022 10:30 Podolí B. - Žabčice
23. kolo Neděle 22. 5. 2022 17:00 Žabčice - Vojkovice B
24. kolo Sobota 28. 5. 2022 17:00 Přísnotice - Žabčice
25. kolo Neděle 5. 6. 2022 17:00 Žabčice - Těšany
26. kolo Neděle 12. 6. 2022 17:00 Újezd u Brna B - Žabčice
14. kolo Neděle 19. 6. 2022 17:00 Žabčice - Ochoz u Brna
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Zimní halová liga

Ačkoliv doba covidová významně zasáhla jak do běžného, tak i do toho spor-
tovního života, povedlo se od podzimu 2021 doposud udržet v rámci platných 
opatření aktivní zapojení naší mládeže do plánovaných fotbalových činností.
 Pro ty nejmenší, tj. mladší a starší přípravku, jsme opět zorganizovali po-
pulární zimní halový turnaj ve sportovní hale Žabčice „O pohár starosty Žab-
čice”, kterého se vedle žabčické přípravky zúčastnili i celky zejména z okolních 
obcí (Židlochovice, Vojkovice, Blučina …), celkem 12 týmů v kategorii „starší 
přípravka” a 13 týmů v kategorii „mladší přípravka”. K hladkému průběhu tur-
naje významně přispěl Jakub Škrabal, provozovatel sportovní haly, dále Pavel 
Procházka a Stanislav Minařík jako rozhodčí, a vedení družstva z Těšan, které 
dokázalo vytvořit další fotbalový tým, který na poslední chvíli zastoupil jedno 
z odhlašovaných družstev. Zvláštní poděkování patří Romanovi Říhovi a Tomá-
ši Pachlovi za organizaci turnaje, Obci Žabčice a rodičům za podporu mládež-
nického fotbalu.
 A jak to dopadlo? K datu uzávěrky tohoto čísla byl již ukončen turnaj v kate-
gorii „starší přípravka”, celkově zvítězilo výborné družstvo z Moravského Krum-
lova, náš tým pod vedením Davida Nováka a Lukáše Krále zanechal výborný 
dojem a ve skupině „Evropská liga” obsadil skvělé 2. místo s nejlepším střelcem 

Davidem Novákem 
juniorem (21 bra-
nek). Gratulujeme.

Mladší žáci Starez Cup 2022, stojící zleva: Duchoň Filip, Šob Marek, Ryšánek Daniel, 
Herzán Marek, Zezula Václav (brankář), Danko Rostislav, Bachratý Martin, Haman 
Ondřej. Ležící: Kouřil Fred (brankář), Bachratý Maroš

 V kategorii „mladší přípravka” se ještě odehraje finálové kolo po jar-
ních prázdninách. Na družstvo vedené skvělými trenéry Michaelou a Alešem 
Horváthovými je radost se koukat, děti hrají s nadšením a jsou mezi nimi hráči 
nastupující v případě potřeby za starší přípravku (Šimon Saitl, Zezula Ondřej, 
Terezka Nováková, dokonce šestiletý Tobík Matoušek jako hráč i jako brankář). 
Klobouk dolů.
 Mladší žáci se v rámci akademie Buď Fér zúčastnili kvalitně obsazeného 
halového turnaje Starez Cup v Brně a pod vedením trenéra Pachla překvapivě 
obsadili výborné třetí místo, poté co porazili týmy „zvučnějších” jmen. Ke skvě-
lému výsledku pomohli i kluci ze Žabčic Vašek Zezula (brankář) a Filip Duchoň. 
Jen tak dál.

 

 Kluci nezahálí ani v zimní sezóně a pravidelně trénují, o tu fotbalovou část 
přípravy se stará zejména trenér Tomáš Pachl, Aleš Horváth a Míša Horváthová, 
o tu kondiční část zase trenér Roman Říha. Tréninky probíhají 2x týdně, mladší 
a starší přípravka trénuje v nově vybudované tělocvičně v Unkovicích, žákov-
ská družstva trénují venku na umělé trávě v Žabčicích. Pro žákovskou kategorii 

Starší přípravka ZHL Žabčice 2021, stojící zleva: Slanař Radim, Král Matěj,
Štěpánek Tibor, Zezula Ondřej, Novák David.
Spodní řada zleva: Nováková Terezie, Vít Nataniel, Matoušek Tobiáš
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se na víkendy domlouvají přátelské zápasy, u těch straších v rámci spolupráce 
s mužstvem RAFK hrající krajskou soutěž, kde společně s ostatními hráči sbírají 
zkušenosti kluci ze Žabčic Jakub Vlček, Ondřej Musil a Tomáš Budiš.
 Pochopitelně se již všichni těší na zahájení jarní soutěžní fotbalové sezóny, 
která vypukne v dubnu. Doufejme, že nic z aktuální situace (covid, situace na 
Ukrajině) negativně neovlivní nejenom naše děti, ale ani nás ostatní.
 Přejeme všem trenérům i hráčům, ať se jim daří a mají z fotbalu radost a vám 
všem, kteří děti ke sportování vedete a podporujete je, patří velké díky.

Mgr. Rudolf Budiš
akademie Buď Fér

Mladší přípravka, zĺeva:
Josef Holeček, Libor Měřínský, 
Oliver Hirš, Adam Saitl,Terezka 
Nováková, Tobiáš Matoušek, 
Robin Saitl, Daniel Mráz,
trenér Aleš Horváth,
ležící Alexander Horváth

Mladší přípravka, zleva:
Adam Saitl, Libor Měřínský,
Robin Saitl, Oliver Hirš,
dole zleva Alexander Horváth, 
Tobiáš Matoušek, Daniel Mráz, 
Sebastian Horváth

V Žabčicích působí pod Sokolem také taneční oddíl Move Around, který na-
vštěvuje celkem 53 dětí. Ty jsou rozděleny do 4 skupin. 
 Nejmladší z nich – mini děti ve věku 5-8 let trénují každé úterý v 16 hodin 
v celkovém počtu 18 tanečnic. Za hodinový trénink se věnují kromě kondiční 
a fyzické přípravě také výuce tanečních sestav, formací a pohybovým a tanečním 
hrám. 
 V 17 hodin na ně navazují tréninkem děti začátečníci ve věku 8-12 let. Tato 
skupina 18 dětí už trénuje celých 90 minut, a kromě zmíněných aktivit se za-
měřují také na základy tanečních technik a breakdancové a akrobatické prvky. 
Zatancovat si mnohdy dojíždí i děti z širokého okolí, nejen ze Žabčic, Unko-
vic a Přísnotic, ale také ze Židlochovic, Hrušovan u Brna, Pouzdřan, Opatovic 
a Přibic. 
 Úterní tréninkový den zakončuje v 18,30 h skupina dětí pokročilých, ve věku 
8-12 let, kteří se v celkovém počtu 10 tanečnic připravují na taneční soutěže. 
Tyto děti mají již několi-
kaleté taneční zkušenos-
ti, takže se s nimi více do 
hloubky věnujeme taneč-
ním technikám a stylům 
tance. Celý úterní den se 
dětem věnuje lektorka Ing. 
Žaneta Nejezchlebová. 

Taneční oddíl Move Around
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 Nejstarší skupina 7 žabčických tanečnic juniorek ve věku 12 a více let trénuje 
naopak v pondělí lektorka Sára Ďurajková z Brna. Holky se schází každý týden 
v 18,30 v Sokolovně, a kromě výše zmíněných činností praktikovaných i u mlad-
ších dětí se zaměřují také na taneční battly a improvizaci v tanci.  Během karan-
tény se juniorky zúčastnily také 
online soutěže Taneční skupiny 
roku, kde z 2. místa postoupily na 
již klasickou soutěž, která se ko-
nala ve Zlíně, a ze které si odvezly 
medaile nejcennější – za 1. místo.

 V dubnu také startují termíny ostatních soutěží, kam se chystáme i se sou-
těžní skupinou dětí. Taneční formaci momentálně dokončujeme a doufáme, 
že s ní budeme tak úspěšní jako juniorky. 

Ing. Žaneta Nejezchlebová
lektorka Move Around

Už od října minulého roku se setkávají maminky s nejmenšími dětmi do 4 let 
v žabčické sokolovně. Každý čtvrtek dopoledne v 9,30 h si společně celých 90 
minut hrajeme, cvičíme na opičí dráze, opakujeme básničky, říkanky a zpíváme 
písničky. Zkoušíme také různé pohybové hry s padákem a na závěr si vždy něco 
jednoduchého vyrobíme nebo namalujeme. 
 Tohle dopolední hraní jsme nazvali Sokolíčkem, který navazuje na společ-
ný projekt Sokola Žabčice a MaTaHu z roku 2020. Postupně se účast maminek 
zvětšovala a po Novém roce jsme začali pravidelně zaplňovat sokolovnu. Vždy 
se sejde kolem 10-15 maminek a každá s sebou má 1-2 děti. To se to opravdu 
uvnitř hemží jako v mraveništi, děti skotačí, skáčou, cvičí a maminky získají 
spoustu nové inspirace na aktivity s dětmi a také se seznámí s ostatními mamin-

Sokolíček Žabčice

kami z okolí. Setkávají se zde maminky ze Žabčic, Unkovic, Přísnotic, Vranovic, 
Židlochovic, nebo také z Ivaně a Uherčic. 
 Z vybraného vstupného nakupujeme materiál na tvoření nebo vybavení 
a hračky. Díky spoustě pomůcek, her a hraček se nám Sokolovnu vždy podaří 
přetvořit na místo plné fantazie, zábavy a pohybu.
 Zájem o Sokolíček je obrovský, což nás velice těší a utvrzuje v tom, že se tohle 
scházení maminkám líbí a zároveň můžeme začít v dětech budovat kladný vztah 
k pohybu v sokolovně již od toho nejmenšího věku.

Ing. Žaneta Nejezchlebová
lektorka Sokolíčka
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12. února se na našem kluzišti uskutečnila oblíbená diskotéka na ledě. Už hned 
na samém začátku dostaly děti sladkost, aby měly energii tančit na ledě s po-
stavičkami Mimoně, Olafa a myšky Minnie. Program doprovázely soutěže pro 
děti. Kdo se nestyděl, mohl se předvést ve zpívání a sportovci mohli ukázat svou 
rychlost. Oblíbený byl vláček, který vedla vždy nějaká postavička. Do vláčku 
se zapojili rodiče i s nejmenšími dětmi. Každé dítě se pak mohlo s postavičkou 
vyfotit a mít tak památku na tuhle akci. Komu na ledě vyhládlo, mohl si dát 
hranolky a někoho zlákala vůně bramboráku. Účast překonala očekávání, bruslit 

přišlo téměř 200 dětí! A po-
dle ohlasů se zdařila. Akci 
podpořila obec Žabčice a TJ 
Sokol, kterým patří velký 
díky.

Michaela Horváthová
MaTaHu

Disco na ledě
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Atleti, organizovaní pod hlavičkou TJ Sokol Přísnotice, se nezalekli ani zimního 
období a udržovali se v kondici i během studených měsíců. Až na drobná ome-
zení způsobená problémy souvisejícími s epidemiologickou situací jsme zvládli 
zimní sezónu poklidně a úspěšně. S heslem „ve zdravém těle zdravý duch” naši 
atleti zvládli epidemii bez větších problémů. 
 Po celou dobu probíhaly tréninky v halách i venku. Menší děti trénovaly 
zejména uvnitř, starší atleti převážně venku. Děti byly rozděleny celkem do šesti 
tréninkových skupin. Tréninky probíhaly v sokolovnách v Unkovicích a Přísno-
ticích, jedna tréninková skupina byla nově otevřena při Základní škole v Poho-
řelicích. Klub se i přes covidová omezení rozvíjel a počet členů překročil stovku. 
 Celkem bez omezení probíhaly i soutěže, běžecké poháry a halové závody. 
Naši atleti se účastnili několika kol Brněnského běžeckého poháru, kde Thea 
Žáčková obsadila v kategorii mladších přípravek 1. místo v Kuřimi a Lea Ond-
rašíková v kategorii starších přípravek 2. místo v Radosticích.
 Žáci se účastnili několika halových závodů. V Olomouci se na zahajovacích 
halových závodech ve velké konkurenci skvěle umístil Patrik Mikloš, který ob-
sadil 2. místo. Dobrými výkony se dále naši atleti v kategorii žáci nominovali 
v hojném počtu na halové přebory Moravy a Slezska, které se konaly v Ostravě. 
Z halových přeborů přípravek na Moravské Slávii brala bronz Lea Ondrašíková 
ve skoku.
 Nejúspěšnější však byla naše výprava na halových závodech v Moravském 
Krumlově. Jedná se o již tradiční halové setkání atletů od nejmladších přípravek 
až po starší žáky. Z Moravského Krumlova jsme si dovezli celkem 11 cenných 
kovů a zařadili se mezi nejúspěšnější zúčastněné kluby.
 V nejbližší době nás čeká Mistrovství Moravy a Slezska v přespolním běhu, 
které se bude konat v březnu ve Frýdku-Místku. V dubnu bude zahájena Zajíco-
va liga a atletická sezóna se, doufejme bez omezení, rozjede naplno.
 Jarní sezóna i s tréninky na dráze začne se změnou zimního na letní čas, a to 
vždy od 16.30. Do té doby budou ještě probíhat tréninky v halách, a to od 16.30 
nejmenší děti ve dvou skupinách. Jedna skupina v Unkovicích a druhá v Přísno-
ticích. Děti jsou rozděleny dle bydliště a zájmu rodičů. Děti ročníků 2014 a 2013 
trénují v Unkovicích od 17.45 pod vedením Lucie Mrkvicové a ve stejném čase 
probíhá trénink starších přípravek v Přísnoticích, pod vedením zkušené Aničky 

Oddíl atletiky Přísnotice
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Tancerové. Nejstarší atleti trénují venku pod vedením hlavního trenéra Jiřího 
Sedláčka od 18 hodin.
 V případě zájmu jsou všichni vítání. Děti se mohou přijít jen podívat nebo 
lépe zkusit se již zapojit do tréninku. 

Bližší informace na telefonních číslech:  603 423 570 – Jiří Sedláček
        737 737 235 – Věra Vymetálková

Petra Ondrašíková
oddíl atletiky

Atletická hala 
Ostrava

ZL pohár 2. místo
Říjnové setkání seniorů 

BBP Radostice

Stejně jako v roce 2020, tak i v loňském roce ovlivnila naši činnost pandemie 
koronaviru. Jak jsme informovali v prvním čísle Občasníku roku 2021, setkali 
jsme se v měsíci červenci na myslivecké chatě, v září v hotelu Žabčice a zorgani-
zovali jsme zájezd do Znojma a Moravského Krumlova na prohlídku Muchovy 
Slovanské epopeje.
 V měsíci říjnu proběhla členská schůze, kde jsme projednali naši činnost 
a seznámili jsme členy se stavem pokladny, příjmy a výdaji. Popřáli jsme rovněž 
dvěma našim členkám k jejich významnému životnímu jubileu.
 Doufali jsme, že pandemie nebude pokračovat a my se budeme moci i nadále 
scházet a uskutečňovat plánované akce.
 Již na podzim roku 2020 jsme měli dohodnuto, že při příležitosti 20. výročí 
založení klubu důchodců uspořádáme posezení s cimbálovou muzikou Pona-
va. Vzhledem k situaci, která nastala i na podzim roku 2021, jsme od této akce 
upustili, stejně tak, jako od dalších plánovaných činností.
 Doufáme, že pandemie v následujícím období ustoupí, budeme se moci 
scházet a konečně se nám podaří realizovat posezení s cimbálovkou a i další 
plánovaný program.

Olga Mrkvicová
senioři České republiky  

Senioři České republiky
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Milí přátelé cestovatelé,
dnes se vypravíme do nedalekého Moravského Krumlova a jeho okolí. Čeká nás 
pěší téměř desetikilometrová trasa krásnou přírodou. 
 Moravským Krumlovem protéká řeka Rokytná. Z parkoviště na Palackého 
ulici v centru města se vydáme po červené turistické značce jejím údolím. Do-
jdeme na ulici Durdická, kde odbočíme na ulici Vinohradskou a dále budeme 
pokračovat polní cestou, která nás kolem vinohradů přivede na Strážnou horu 
(312 m n. m.). Zde se opět napojíme na červenou turistickou značku a po ní se 
dostaneme k poutní kapli sv. Floriána. Poutní kaple byla dokončena v roce 1697. 
Její výstavba je opředena legendou. Knížeti Antonínu Floriánovi z Lichtenštejna 
se prý za bouřky splašily koně. Jako zázrakem se zastavili na okraji srázu právě 
na místě, kde se dnes nachází kaple postavená knížetem z vděčnosti za záchranu 
života svého i koní. Za napoleonských válek byla kaple poničena a poté znovu 
obnovena. 
 Z kopce, na kterém se kaple nachází, se nám naskytne nádherný výhled na 
celý Moravský Krumlov. Dominantami města jsou zámek, kostel Všech svatých 
s hrobkou Lichtenštejnů stojící u hřbitova a kostel sv. Bartoloměje situované-

ho vedle městského úřadu nacházejícího 
se v budově bývalého augustiniánského 
kláštera.

Tip na výlet

Kaple sv. Floriána Výhled na Moravský Krumlov

 Až se dostatečně pokocháme nádhernými scenériemi, vrátíme se z kopce 
zpět na rozcestí a budeme pokračovat naučnou stezkou Krumlovsko-rokyten-
ské slepence. Jak už z názvu vyplývá, prochází mezi Moravským Krumlovem 
a vesnicí Rokytná. Slepenec je odborný název pro načervenalou horninu obsa-
hující valouny slepené v jednolitou hmotu jemným tmelem. Barvu hmoty určují 
sloučeniny v ní obsažené – zejména vysoký obsah železa. Typický je ale i vysoký 
obsah vápence. 
 Naučná stezka nás zavede ke kapli Panny Marie postavené na místě, kde vy-
věrá pramen. Do prvních desetiletí 19. století zásoboval vodou kašnu v Rokytné. 
V roce 1971 byla kaple opravena a následně vysvěcena. V tom období byla voda 
nezávadná a využívala se pro kojence. Další oprava byla provedena v roce 2018.
 Pokračovat budeme po naučné stezce 
dále směrem do Rokytné, kolem vodopádu 
(přístup až k němu ale není možný, nachází 
se v NPR mimo turistické značení), kostela 
sv. Leopolda v Rokytné (kulturní památka 
ČR) a podél řeky Rokytná zpět do Morav-
ského Krumlova.

 Zde si rozhodně nemůžeme nechat ujít na místním zámku vystavenou Mu-
chovu Slovanskou epopej. Obdivovat můžeme všech 20 zrestaurovaných vel-
koformátových pláten, na kterých se Alfons Mucha, rodák z Ivančic, pokusil 
zachytit dějiny slovanských národů. Maloval je na zakázku průmyslníka Charle-
se R. Crana na pronajatém zámku Zbiroh. Sám také vymyslel způsob uchycení 
obrazů do kovových rámů. S Cranem se Mucha seznámil v Americe a pro vznik 
celého cyklu, jehož zhotovení Cran finančně zajistil, jej přímo nadchnul. Na vý-
slovné přání tohoto mecenáše, příznivce ruské kultury, namaloval Mucha také 
jeden z obrazů cyklu – Zrušení nevolnictví na Rusi. 

Detail slepence Kaple Panny Marie



- 50 - - 51 -

 Alfons Mucha zasvětil 
vzniku Slovanské epopeje 
druhou polovinu svého 
života, dlouhých 18 let. 
Hotové obrazy postupně 
věnoval hlavnímu městu 
Praha. Vymínil si ale, že město Praha pro jejich výstavu vybuduje na vlastní 
náklady samostatnou budovu. Pro tuto podmínku však nestanovil žádnou lhůtu 
a až do dnešních dnů nebyla ze strany hlavního města splněna. 
 Celá epopej byla poprvé vystavena v roce 1928 ve Veletržním paláci v Praze. 
Poté byla po třicetiletém odpočinku v depozitáři vystavena v roce 1963 v Mo-
ravském Krumlově, kde zůstala až do roku 2011. Tehdy ji nechalo odvézt ve-
dení hlavního města Prahy a vyhrotilo tím již tak napjaté vztahy mezi Prahou 
a Moravským Krumlovem. Vedení města Moravský Krumlov vyvinulo ma-
ximální úsilí pro to, aby cenné dílo získalo zpět. Tak se po letech v červenci 
loňského roku vrátila epopej zpátky do Krumlova. Jejímu návratu předcházelo 
v roce 2016 vykoupení místního zámku (za 14 milionů) od soukromého vlast-
níka městem. To vynaložilo další desítky milionů, aby interiéry zámku upravilo 
v souladu s nároky na podmínky vlhkosti, stálosti teploty, osvětlení a bezpeč-
nostních opatření, odpovídající umístění vystavovaného díla.
 Pro nákup vstupenek na výstavu Slovanské epopeje doporučuji vzhledem 
k velkému zájmu návštěvníků využít internetové stránky https://www.mucha-
-epopej.cz/. Základní vstupné činí 250,- Kč. Každou hodinu může výstavu 
zhlédnout 100 lidí.
 Přeji vám šťastnou cestu, krásné počasí a plnohodnotné zážitky.

Bc. Luboš Pospíšil
místostarosta obce

Zrušení nevolnictví na Rusi

Po podzimních volbách skončí práce současných zastupitelstev obce. V Žabči-
cích bude tato nadcházející změna o to významnější, že pan starosta, Mgr. Šmer-
da, se podle svého vyjádření nehodlá o tuto funkci pro příští období ucházet. 
Za dlouhá léta se v obci pod jeho vedením mnoho změnilo, hodně vybudovalo 
a obec zbohatla. Nové vedení obce tedy bude mít z ekonomického hlediska dob-
rou výchozí pozici. To je jistě velká výhoda, protože nastává náročné období 
na národní, ale i na mezinárodní úrovni a ekonomická situace nejspíše nebude 
příznivá.
 Mimo změny negativní však doba přináší také pozitiva. Do popředí zájmu 
se dostávají témata udržitelného hospodaření, reálné ochrany přírody a kvali-
ty životního prostředí. Pro naši obec, která má v těchto oblastech slabiny, je to 
příležitost k nápravě. Výhodný je časový souběh s inovací územního plánu 
obce, která byla přípravnými pracemi zahájena v roce 2021. Mnoho činností má 
na územní plánování úzkou vazbu. Je poměrně snadné realizovat to, co územ-
ní plán povoluje a naopak, vhodným nastavením lze lecčemu zabránit. Obsah 
územního plánu je tedy pro obec klíčovým dokumentem a jeho podoba ovlivní 
životy obyvatel na dlouhá léta. Zcela zásadní je proto intenzivní komunikace 
s veřejností při návrzích úprav oproti plánu stávajícímu. Ten v posledních de-
setiletích umožnil intenzivní rozvoj jak průmyslových zón, tak bytové výstavby. 
V obou směrech až k hranici únosnosti a další rozšiřování by mělo být omezeno. 
 Neméně důležitým cílem pro budoucnost je zlepšení stavu životního pro-
středí. Podkladem pro realistické návrhy opatření k jeho nápravě je objektiv-
ní hodnocení stavu (měření a analýzy – znečištění vzduchu a vody, prašnost, 
hluk, pachové závady…). Zde bychom neměli spoléhat jen na zákonem dané 
povinnosti znečišťovatelů, ale vyhodnotit i reálný stav přímo v obci a podle toho 
provádět kompenzační opatření. Ta jsou však mnohdy vázána na pozemkové 
vlastnictví. Z toho důvodu by se obec měla snažit průběžně vykupovat pozemky 
tak, aby o jejich využití mohla sama rozhodovat. Například pro další výsadby 
zeleně, rekultivace vytěžených pískoven nebo revitalizace ve vodním prostředí 
(mokřady), realizace již dříve vytyčených prvků ÚSES (územní systém ekologic-
ké stability, tj. např. lesíky, remízky, tůně).
 Nemalé problémy v dnešní době existují v sociální oblasti. Na úrovni obce 
bylo již mnohé dobře vyřešeno. Je postaráno o seniory i juniory. Dalším krokem 

Nové výzvy
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by mohla být podpora sociálně slabších nebo lidí v obtížné situaci, např. výstav-
bou startovacích bytů.  
 Směřování k udržitelnému rozvoji a zlepšení životního prostředí, stejně jako 
řešení sociálních problémů, je zásadním tématem současnosti. Dosavadní po-
litická atmosféra realizaci většiny možných opatření příliš nepřála. Doufáme, 
že příští léta budou příznivější. Doufáme také v intenzivní a otevřenou komuni-
kaci s lidmi, protože to, jakým směrem se obec bude vyvíjet, by mělo respektovat 
názory většiny obyvatel. 

RNDr. Světlana Zahrádková
MUDr. Jan Všetička

Lucia Mátlová
autoři jsou zastupiteli obce za sdružení Zelená pro Žabčice

Vážení občané Žabčic,
dovolte mi prosím krátké vyjádření ke stávající situaci ohledně skládky odpadů. 
Skládka odpadů Žabčice je nedílnou součástí obce již více než 25 let. Po celou 
dobu své existence přináší obci a jejím občanům mnoho dobrého, ale samo-
zřejmě i občasné nepříjemnosti. Naprosto zřetelným a nepřehlédnutelným pří-
nosem je významný finanční příjem do obecního rozpočtu, vzniklý z poplatků 
za ukládání odpadů. Stejně tak nelze opomenout další bonus, kterým je svoz 
a zneškodnění komunálních odpadů z obce zcela zdarma. A jako dlouholetý 
partner obce Žabčice a provozovatel skládky pravidelně přispíváme na sportov-
ní a kulturní život v obci sponzorskými dary.
 Společnost FCC Žabčice provozuje skládku dle platných zákonných předpi-
sů. Kontrolní či dozorující orgány (ČIŽP, OŽP Jihomoravského kraje, Krajská 
hygienická stanice atd.) pravidelně provádějí kontroly, ohlášené i neohlášené. 
Za desítky let nebyla zaznamenána žádná významnější pochybení. 
 Jak jsem již zmínil, s provozem každého podobného zařízení jsou vždy spo-
jené také určité nepříjemnosti. Stejně tak i s provozováním skládek. V posled-
ních letech zaznamenáváme teplotně mírná, avšak poměrně větrná zimní obdo-
bí. Vítr odnáší lehký odpad do okolí skládky, čímž ho bohužel znečišťuje. S touto 
obtíží se potýkáme již několik sezón. A technicky jí není možné úplně zabrá-
nit. Kolem tělesa skládky jsou do výšky 6 metrů umístěné sítě, které zabrání 

Skládka odpadů FCC Žabčice

poměrně velkému množství úletů. Bohužel ale vinou silného větru jsou lehčí 
části odnášeny dál, již mimo dosah vybudovaných zábran. Tyto nepříjemné do-
pady se však snažíme maximálně omezit: 

1) Zintenzivnili jsme pravidelný sběr úletů – v době extrémních povětrnost-
ních podmínek navyšujeme počty pracovníků (sběračů) 

2) Využíváme vysokozdvižnou plošinu na odstranění úletů ze stromů u silnice
3) Zvýšili jsme četnost překryvu dovezeného odpadu zeminou, aby došlo k pře-

krytí v co možná nejrychlejším možném čase 
4) Nedovolujeme návoz lehkých odpadů v době větrného počasí 
5) Odklízíme odpad ze všech ostatních míst, kam až byl zanesen

To vše samozřejmě vyžaduje nějaký čas, než je výsledek viditelný, ale snažíme 
se o naprosté maximum a intenzitu nápravy. Jsem přesvědčen, že díky těmto 
opatřením ještě více zmírníme dopady provozu na prostředí v okolí Vaší obce.

Mgr. Zdeněk Navrátil
jednatel společnosti FCC Žabčice

Vážení obyvatelé Žabčic, 
rádi bychom Vám představili činnost neziskové organizace Místní akční skupina 
Podbrněnsko, jejíž členem je i Vaše obec.  
Co je MASka? Místní akční skupina, neboli MAS Podbrněnsko, je spolek půso-
bící na území 35 obcí jižně od Brna. Spojuje aktivní obyvatele do komunity, kte-
rá se snaží rozvíjet život na venkově. Je společenstvím venkovských obyvatel, ne-
ziskových organizací, škol, soukromé podnikatelské sféry a veřejné správy (obcí 
a svazků obcí). Díky podpoře Evropské unie přerozděluje finanční prostředky 
na podporu zemědělství, životního prostředí, rozvoje infrastruktury, vzdělávání 
a zaměstnanosti na území MAS.  To vše s ohledem na ochranu přírody a udržení 
tradic v obcích jižní Moravy.
Jaké projekty jsme podpořili? MAS Podbrněnsko usiluje o podporu rozma-
nitých projektů majících dopad na široké spektrum obyvatel, kteří zde žijí. Při-
náší nové možnosti ve formě rekonstrukcí infrastruktury, například v podobě 
nových či opravených chodníků, cyklostezek, sociálního bydlení či odborných 

MAS Podbrněnsko se představuje
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učeben ve školách. Pomáhá růst drobným podnikatelům nákupem potřebné-
ho vybavení a myslí i na spolky a podporu jejich činnosti, například pomocí 
opravy kluboven pro možnost setkávání místních. MASka není lhostejná ani k 
probíhající klimatické změně a její dopadu na region, proto se snaží podporovat 
projekty zaměřené na energetické úspory či zlepšení zadržování vody v krajině.
Co se povedlo v Žabčicích? Žáci prvního stupně základní školy se spolu s vrs-
tevníky z Přísnotic, Syrovic a Židlochovic zúčastnili příměstských táborů za fi-
nanční pomoci MASky. Realizátorem tohoto projektu bylo Město Židlochovice.
Jakým výzvám čelíme? V současnosti se snažíme blíže se seznámit s místními 
občany a podnikateli, aby podpora ze strany Evropské unie mohla směrovat k ši-
roké veřejnosti. Pomoci by mohla i nově vzniklá Regionální značka „Brněnsko, 
originální produkt®”. Ta je udělována místním výrobkům, službám či zážitkům 
zaručujícím lokální původ. Regionální značka se tak snaží o zachovávání tradic 
v území s respektem k přírodě a hrdostí na dané místo. Držitelé značky budou 
prezentováni na společném webu, Facebooku a Instagramu, získají pozvánky na 
akce v jiných regionech či možnost prodávat své výrobky na celodenním trhu 
regionálních produktů v Praze. 
Zapojte se také! Jste šikovný producent, zemědělec, řemeslník nebo znáte ve 
svém okolí někoho, komu by regionální značka Brněnsko mohla pomoct ve zvi-
ditelnění své činnosti? Ozvěte se nám! Všechny naše aktivity spojené nejen s re-
gionální značkou naleznete na webových stránkách www.podbrnensko.cz nebo 
na Facebooku MAS Podbrněnsko. Také vám neuniknou novinky o připravova-
ných dotačních možnostech nebo vzdělávacích akcích, které pomohou s dota-
cemi nejen obcím, ale také spolkům či jednotlivcům. Máte nápad na zlepšení 
kvality života v obci nebo regionu a nevíte kde začít? Neváhejte se na nás obrátit, 
uvítáme vaše náměty a pomůžeme s realizací vašich představ. 

kancelář MAS Podbrněnsko

Na tomto místě jsme se Vás snažili seznámit s historií 
obce prostřednictvím žabčické kroniky, která byla vedena 
od roku 1924 tehdejším kronikářem panem Soukalem.
Jelikož pro vysoké stáří 83 roků nemohl tuto funkci nadá-
le zastávat, zprostila ho rada MNV dnem 30.6.1961 ve-
dení obecní kroniky. Vedením kroniky byl pověřen ředitel 
školy Zdeněk Koníček.
Po 30 letech nepřetržitého vykonávání funkce kronikáře předal vedení kroniky 
p. Ing. Zbyňku Kroupovi.
Jeho nástupcem se v roce 1993 stal p. Ing. Zdeněk Koníček.

Rok 1993
Rok 1993 znamenal výkyvy cen živočišných produktů a platební neschopnost 
odběratelů tvrdě postihla místní Školní zemědělský podnik. Vedení školy proto 
rozhodlo o pronájmu celého drůbežího střediska firmě Integra. Byla zrušena 
stavební skupina, katr byl pronajat do soukromých rukou. Společně s německou 
firmou Deutsche Pig byla vytvořena společnost pro výrobu a distribuci kančího 
spermatu. 
 Kolísání teplot v prosinci a lednu nepříznivě ovlivnilo produkci vinných 
hroznů. Jarní mráz zničil 100 % květy meruní. Příznivé počasí na podzim 
naopak zajistilo rekordní výnos zrna kukuřice i výrobu kvalitní siláže. Praxe 
se na ŠZP zúčastnilo 8 studentů, exkurze absolvovalo 264 osob, z toho 32 zahra-
ničních. Diplomových prací bylo provedeno 46, výzkumných úkolů 14. Počet 
pracovníků statku je 191. V ovocnářsko-vinařském středisko se sklidily broskve, 
renklody, švestky, hrozny a višně. Chov skotu ke konci roku čítal 323 ks dojnic, 
201 telat, 239 jalovic, 168 býků na žír a 30 ks březích jalovic. 
 Odborová organizace ŠZP byla zaměřena na kulturní, sportovní a sociální 
činnost. Uspořádala 2x návštěvu kina, 2x divadla v Brně. Zajistila vystoupení 
kapely Moravěnka a CM Kasanica, na chatě v Jeseníkách zajistila v době jar-
ních prázdnin týdenní pobyt pro 40 dětí zaměstnanců. K MDD byl pořádán 
okružní let pro děti a na Vánoce nadílka a promítání pohádky Sněhurka a  sedm 
trpaslíků. Zájezdová činnost byla rovněž bohatá. Do Německa, Švýcarska, 
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tématické jednodenní zájezdy, pro důchodce, a za nákupy do polského Těšína. 
Třem rodičům byly předány dárky při narození dítěte, vyplacen příspěvek pro 
děti zaměstnanců angažované v jezdeckém klubu. Odbory také přispívaly svým 
zaměstnancům na masáže a saunu. Šesti zaměstnancům – čestným dárcům 
krve, byly předány dárkové balíčky. Na Vánoce byly zaměstnancům předány ko-
lekce a balíčky.
 Z klimatogramu je zřejmý srážkový deficit hlavně v jarních měsících, tropic-
ká vedra na začátku července a hodně srážkových dnů na podzim. V lednu byly 
zaznamenány prudké holomrazy. V únoru napadlo trochu sněhu, který hned 
zmizel. V březnu bylo celkově chladno, což zapříčinilo pozdější nástup vege-
tace. Koncem března byly prudké větry se sněhem. Počátek dubna byl rovněž 
chladný, výrazněji se oteplilo až po 22. dubnu. V květnu přišly na začátku deště, 
později tropická vedra. Po počátečních vedrech v červenci se ochladilo, bylo 
deštivo a žně byly značně zpožděny. Koncem října přišly první mrazíky. Po mír-
ném oteplení na začátku listopadu napadl 12. listopadu první sníh. Později byly 
zaznamenány silné sněhové pokrývky, které se udržely až do počátku prosince. 
Zima potom byla mírná. Celkový roční úhrn srážek byl ve výši 497 mm.
 V budově sokolovny byla adaptována část na restauraci Sport, kterou vedl 
p. Goldammer. Na Kozí ulici (pozn. redakce – dnešní Nádražní) byla zřízena 
cukrárna p. Šimka. Vznikla také prodejna smíšeného zboží p. Handlové.
 Obecní zastupitelstvo pokračovalo v budování plynofikace obce, elektrifika-
ce řadové výstavby u hřiště, rekonstrukce budovy bývalých jeslí na zdravotní 
středisko a obecní úřad. Na 10 let byla pronajata budova staré školy p. Vladimí-
ru Duchoňovi a Karlu Horálkovi. Připravovaly se plány pro zbudování skládky, 
zřízení ČOV a kabelové televize. Jednalo se o pojmenování ulic. 
 Zahrádkáři měli 82 členů, uspořádali výstavu vín, přednášku na téma Stříká-
ní a ošetřování révy vinné.
 Myslivci rozdělili své původní sdružení na MS Žabčice-Unkovice a MS Přís-
notice. V lednu proběhl Myslivecký ples, na jaře tradiční střelecké závody. V září 
se dva členové zúčastnili zkoušek loveckých psů v Měníně. Myslivci také pomá-
hali při údržbě zeleně v obci a na zdravotním středisku. 
 Český červený kříž nasbíral 11,3 kg pomerančové kůry, ošetřil poraněné dítě 
při jezdeckých závodech, ocenil významného dárce krve - p. Gambas dosáhl 
40 odběrů. ČČK měl 190 členů. 
 TJ Sokol zaznamenal úbytek cvičenců. Žactvo mimo pravidelné cvičení za-
žilo několik výletů za sněhem, na kolech, na myslivnu a do okolí obce. Při oslavě 

70. výročí kopané v Žabčicích vystoupili nejmladší na lavečkách a starší žákyně 
s diskotancem. 
 Hasičský sbor v Žabčicích měl 33 členů, z toho 21 aktivních. Zúčastnil 
se 4 soutěží, zasahoval u 4 požárů a u 1 technického zásahu, pomáhal při čištění 
studny v drůbežárně a u myslivecké chaty. 
 V roce 1993 bylo v místním kině promítnuto 36 filmových představení, které 
navštívilo celkem 2 156 návštěvníků. 
 Narodilo se 20 dětí, z toho 7 chlapců a 13 děvčat, 19 dětí se narodilo v Brně, 
1 dívka v Hustopečích. Bylo uzavřeno 8 sňatků, jeden manželský pár oslavil zlatou 
svatbu (50 let společného života). Zemřelo 21 občanů, z toho 11 mužů a 10 žen. 
Počet obyvatel koncem roku 1993 dosáhl 1 448 osob.
 Od roku 1993 vychází místní periodikum Občasník. Hlavním důvodem to-
hoto počinu bylo zvýšit informovanost občanů o práci zastupitelstva obce a pro-
budit jejich zájem o dění v obci. 

z obecní kroniky vybral
Mgr. Vladimír Šmerda

starosta obce Žabčice
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